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غلامرضا نوری قزلجه وزیر پیشنهادی 

جهادکشاورزی در دفاع از خود تاکید کرد: 
هدفم رسیدن به امنیت غذایی است

یادداشت روز

صادقانه دفاع 
موافقان و مخالفان وزرای پیشنهادی 

دیروز در مجلس چه گفتند؟

راه در دست زنان
15 سال پس از انتخاب اولین وزیر زن در جمهوری اسلامی، فرزانه صادق از سوی مسعود پزشکیان 

به عنوان وزیر راه و شهرسازی به مجلس معرفی شد. گزینه ای که  نه تنها مورد حمایت نخبگان شهرسازی و معماری است 
بلکه در مجلس نیز بسیاری از نمایندگان از او دفاع می کنند

2
ایران

8
حافظه

قدیمی پرونده  بازگشایی 
روایت های سحابی و میردامادی از گروگان گیری

3
افق

آخر هشدار 
اخطار بلینکن به اسرائیل

حذف تبعیض
نقدی بر درخواست های سهمیه  قومی و مذهبی

 در فضای سیاسی ایران 

عــده ای از فعــالان قومــی و مذهبــی ایــران در انتخابــات 
ریاســت جمهوری چهاردهم با طرح ســهمیه قومی و مذهبی  
مســاله اجحاف قومی و مذهبی را به عنوان خواســته ای جدی 
در ســطح رسانه ها و فضای سیاسی کشور مطرح  کردند که این 
تلاش ها از منظر دفاع از محذوفین و مظلومین و رانده شدگان از 
قدرت هم قابل تمجید است و هم قابل تحسین. اما درخواست 
سهمیه از کابینه با این عنوان و به اصطلاح به عنوان سهمیه اهل 
سنت هم از لحاظ نظری و هم از لحاظ عملی قابل نقد است و 
نباید مساله به این مهمی با چینش کابینه به فراموشی سپرده شود 
و زوایای پیدا و پنهان آن بدون نقد و بررســی کنار گذاشته شود، 
لــذا صاحب این قلم با علم به دلســوزی و صداقت این فعالان 

سیاسی، نقد خود را از دو منظر نظری و عملی قلمی می کند. 

 Wنقد نظری
فعالیت با نمادهای مذهبی، قومی، قبیله ای و عشیره ای مبتنی 
بر این پیش فرض اســت که با جامعه بی هویتی مواجه هســتیم 
کــه افراد جامعه روابط اجتماعی نزدیــک و ارگانیک ندارند و 
حکومت ها یا فعالان سیاســی می توانند یک طرفه به آن شکل 
بدهند. درحالی که در مبحث بازاریابی سیاســی که از دهه ۶۰ 
میلادی به پارادایم غالب کمپین های انتخاباتی و سیاسی تبدیل 
شده است، دولت ها و سیاستمدارها و احزاب برخلاف گذشته 
که در صدد پیاده کردن منویات ذهنی یا بیان مســائل برساخته 
خود بودند بر حســب نیاز جامعه فعالیت می کنند و مســائل 
موجــود را از دل جامعه خارج کــرده، صورت بندی می کنند و 
به عنوان سناریو به جامعه عرضه می کنند تا رای و نظر جامعه را 
جذب کنند. در این پارادایم، جامعه، پذیرنده منفعل برنامه های 
سیاســی دولت ها و احــزاب نیســت بلکه جامعــه به عنوان 
موجودیتــی زنده درصدد رفع محرومیت خود اســت و مدام آن 
را به شکل های مختلف )مشارکت یا عدم مشارکت سیاسی یا 
تظاهرات خیابانی( اعلام می کند و اتفاقاً هنر سیاســتمداران یا 
حاکمیت این باید باشــد که بتواند آن نیاز را به خواســته تبدیل 
کند و به شــکل بســته بندی های شعاری و شــکیل و برنامه 
عملیاتی به بازار سیاست عرضه کند تا تقاضای اعلامی از طرف 
جامعه، پاسخ داده شــود. در چنین پارادایمی که اتفاقاً جامعه 
ایران به خصوص بعد از حوادث ۱۴۰۱ در اوج آن به ســر می برد، 
توســل فعالان سیاسی یا احزاب یا گروهای مذهبی و قومی به 
نمادهای جماعت های پیشامدرن )Gemeinschaft(  درحالی 
که زندگی اجتماعی نوع حیات جماعت محور را پشــت ســر 
گذاشته و در شــرایط اجتماعی)gesellschaft(  به سر می برد 
و بابت گذر به این شــرایط هزینه های ســنگینی هم پرداخت 
کرده اســت، کاری عبث و ابتر اســت و اتفاقــاً به همین دلیل 
حتی سیاست های خالص ســازی و یکدست سازی حاکمیت 
هم به نتیجه نرســیده و دچار بن بســت شده اســت. زیرا این 
رویکرد، پاســخگویی هیچ کدام از تقاضاها یا محرومیت های 
جامعه را نمی دهد. اگر بازگشت به اجتماع  مورد نظر جماعت 
جماعت باور  حکومت  چــه   )Communitarianists(باوران
و چه فعالان قومی و مذهبــی جماعت باور جواب می داد الان 
جمهوری اسلامی  نباید با مردم مشــکل می داشت و وضعیت 
کنونی ایران که منجر به گسست های جدی داخلی و مشکلات 
سیاســی شده اســت در چنین شــرایطی نبود. زیرا فقط یک 
شعار از تهران تا کردستان چشــم و چراغ ایران به تنهایی خط 
بطلانی است بر همه سیاست های تجزیه طلبانه و خالص سازی 
حکومتی و نشــان می دهد، جامعه راه خــودش را می رود. این 
نوســتالژی به گذشته اســطوره ای، برگرفته از وضعیت طبیعی 
جهان اســطوره ای روسو شبیه آنچه اسلام گرایان به عصر خلفا 
دارند یا قوم گرایان با توسل به برابری و حقوق اقوام به آن متوسل 
می شــوند شاید در ظاهر معصومانه و مظلومانه به نظر بیاید اما 
در نهایت وقتی به سیاســت گره می خورد، خطرناک می شود و 
از آن گروه های نامداراگری  بیرون خواهد آمد که حیاتش ستیزه 
با دیگری اســت، زیرا هر نوع هویت خواهی که به مذهب و قوم 
گره بخورد  موضوع حقوق برابر را به امر سیاسی تبدیل می کند 
و بدیهی است وقتی موضوعی به امر سیاسی تبدیل می شود به 
دنبال خود تنش ما و دیگری ایجــاد می کند، چون ماهیت امر 

سیاسی، تولید ما و دیگری است.  
   ادامه در صفحه 2

محمود سعیدی زاده
عضو شورای مرکزی 

حزب کارگزاران سازندگی ایران

7
یادداشت

سازنده رویکرد 
صالح نقره کار

مسعود پزشکیان ترجیح داده فرمان »مردانه ترین« 
وزارتخانه را به یک زن بسپارد. خیلی ها تصورشان 
از وزارت راه و شهرسازی، کامیون و جاده و آجر 
و آهن اســت و به همین دلیل فکر می کنند این 
وزارتخانه وزیری می خواهد که قدرت چانه زنی 
با راننده کامیون و بنا و معمار و کارگر ساختمانی 
را داشته باشد. اماچنین نیست. به این ترتیب اگر 
فرزانه صادق مالواجرد موفق شود از مجلس رای 
اعتماد بگیرد، نخستین زنی است که وزیر چنین 

وزارتخانه  عریض وطویلی می شود.
                                     ادامه در صفحه 6

گــروه سیاســی: در روز ســوم بررســی 
صلاحیت وزیران پیشــنهادی، برنامه ها و 
صلاحیت 4 وزیر پیشــنهادی کشاورزی، 
دادگســتری، دفــاع، راه و شهرســازی و 
صمت بررسی شــد. نمایندگان در دو روز 
گذشــته صلاحیــت 7 وزیر پیشــنهادی 
اطلاعات،  ارتباطات،  آموزش وپــرورش، 
اقتصــاد، امــور خارجه، بهداشــت و کار 
را بررســی کرده انــد. بررســی صلاحیت 
و برنامه های پیشــنهادی وزیــران تا روز 
چهارشــنبه ادامه خواهد یافــت و پس از 
پایان بررسی ها، جلســه رای اعتماد برگزار 
می شود. روز گذشــته در دو نوبت صبح 
و عصــر صحن علنی مجلــس برنامه ها و 
صلاحیــت غلامرضــا نوری قزلجه، وزیر 
امین حسین   کشاورزی،  جهاد  پیشنهادی 
رحیمــی، وزیر پیشــنهادی دادگســتری، 
عزیز نصیــرزاده، وزیر پیشــنهادی دفاع 
و پشــتیبانی از نیروهای مســلح و فرزانه 
صادق مالواجــرد، وزیر پیشــنهادی راه و 

شهرسازی بحث و بررسی شد. 
                                          ادامه در صفحه 2

مهتاب شهریاری
خبرنگار سازندگی



سال هفتم  شماره 021769
بررسی رویدادهای سیاسی ایرانسه شنبه  30 مرداد 1403 میهن

ادامه از صفحه یک ادامه یادداشت روز

حذف تبعیض
اتفاقاً برعکس راهبرد جماعت باوران این حکومت 
اســت که باید جای همه مقدســات و جهان قدســی 
بنشــیند تا مردم فارغ از نژاد و مذهب و صرفاً براساس 
اصل کرامت انسانی و حقوق شهروندی خود را نسبت 
بــه آن تعریف کنند اما به همه ایــن اوصاف و ضعف ها 
راه برون رفــت از چنین وضعیتی، نــه پررنگ کردن این 
مناسبات قبیله ای بلکه کم رنگ کردن آن است و میدان 
دادن به امر اجتماعی اســت که امروز به خواسته اصلی 

همه مردم ایران تبدیل شده است.

 Wنقد عملی
اینگونه فعالیت ها از منظر عملی هم قابل نقد اســت زیرا 
ورود افرادی نشــان دار به  عنوان کرد، یا به  عنوان اهل ســنت 
یا هر قوم و مذهب دیگر به درون ســاختار قدرت با این عنوان 
و نشــان و از طرف یک اجتماع متفاوت با کلیت جامعه، نه 
مطلوب است و نه ممکن. مطلوب نیست چون هیچ سنخیتی 
با خواست کنونی جامعه امروز ایران و با آنچه جامعه خواهان 
حل وفصل آن شده، ندارد. زیرا آنچه جامعه فریاد می زند، حذف 
خودی و غیرخودی و ایجــاد درهم تنیدگی و درهم آمیختگی 
اجتماعی خارج از نژاد، زبان، مذهب و جنســیت اســت و 
همین جامعه بستر تغییرات سیاسی و اجتماعی را فراهم آورده 
اســت. لذا در چنین بستر و شــرایطی وقتی از امر اجتماعی 
صحبت می کنیم، یعنی امکان صورت بندی سیاسی جامعه به 
شــکل ما و دیگری غیرممکن می شود. در امر اجتماعی یک 
خود بزرگ تری شبیه دموکراسی های غربی شکل می گیرد که 
در آن با حفظ مشخصه های فرهنگی و زبانی در آنجایی برای 
استفاده سیاسی یا هویت بخشــی به شاخصه های فرهنگی، 
مذهبی، زبانی و جنســی وجود ندارد و اتفاقــاً جامعه ایران 
دنبال چنین ســاختاری اســت و برای همین هم دارد، هزینه 
می دهد بنابرایــن علاوه بر اینکه مطلوب نیســت ممکن هم 
نیست. ممکن نیســت چون حتی اگر  یک یا دو وزارتخانه را 
به اهل ســنت هم بدهند قطعا  منجر به رفع تبعیض نمی شود  
زیرا مانند ورود خانم ها به اســتادیوم های ورزشی  نیست که 
اگر اجازه بدهند، وارد اســتادیوم بشوند دفعتاً و یک مرتبه کل 
مساله یکجا و برای همیشه حل می شود. برعکس اگر به اهل 
سنت یک یا دو و حتی چند وزارتخانه بدهند این سهمیه بندی 
دقیقاً در راستای پررنگ شدن تبعیض های کنونی است. چون 
این خودش به مکانیسمی برای اقلیت سازی تبدیل می شود. در 
مکانیسم های اقلیت ساز، اقلیت برای همیشه اقلیت می ماند 
و نمی تواند به شــهروند درجه یک تبدیل شود. این نوع بازی 
اتفاقاً می تواند در شرایطی که حکومت ها مانند سوریه امروزی 
ناپایدار می شوند مورد استقبال قرار گیرد و به  عنوان یک روش 
مانــدگاری از بازی های مورد علاقه حکومت ها محســوب 
می شــود. در این گونه موارد بازی اولتیماتوم شــکل می گیرد، 
یعنی پیشــنهاددهنده که اکثریت است و طرف قدرتمند است 
به نســبت قدرت پایداریی که دارد همیشــه P-۱ از مزایا را به 
پذیرنده )اقلیت( می دهــد و P )کلیت قدرت و مزایا ( را برای 
خود نگهداری می کند. یعنی همیشــه کسر کمی از مزایا را به 
اقلیت می دهد. تا اقلیت با او وارد بازی شود. نمونه این مدل 
بازی هــای ناپایدار در لبنان دهه ۶۰ مــیلادی و عراق درحال 
فروپاشی تجربه شده است. لذا اصولًا ورود چنین هویت هایی 
چه شــیعه چه ســنی و چه کرد چه فارس چه ترک به میدان 
سیاست خود منجر به تنش می شود. سیاست حوزه برهنگی 
است. در کشوری مانند ایران افراد باید فقط یک وصف داشته 
باشــند و آن هم وجه شهروندی است حالا افراد با هر مذهب 
و قومیتی باید حق داشته باشند در سیاست گذاری یا ساختار 
قدرت بر حسب توانایی  های که دارند، قرار بگیرند. همان قدر 
که اهل تســنن بودن نباید منجر به حذف فرد توانمند شــود، 
اهل تشــیع بودن هم نباید امتیاز خودی بودن محســوب شود 
و پرواضح این پایان همه خواست هاســت و آغاز پرچالش و 
ســخت و پرتنش خواهد بود ضمن اینکه اگر غیر از این باشد 
این نوع فعالیت ها با پرچم قبیله و قوم و مذهب منجر به ایجاد 
نهادهای غیرمدرن می شود. فردا روزی یک نخبه ایرانی باید 
برود ده ها امضا از بزرگان اهل ســنت یا اهل تشیع بگیرد تا به 
 عنوان ســهمیه وارد دولت بشــود و اتفاقاً حکومت هم دنبال 
پیمانکاران خود خواهد گشت و این مساله به کاسبی افرادی 
گامبن هر چه )whatever( تبدیل می شــود که هیچ  به قول آ
دلبســتگی مذهبی و قومــی هم ندارند و فقط با آن کاســبی 
شخصی می کنند و طبیعی هم هســت که تلاش می کنند این 
تنازع گسترده شود تا کاسبی آنها پررونق تر هم بشود. بنابراین 
راه برون رفت، جدا کردن مســائل تکنیکی مثــل آزادی های 
مذهبی، زبانی، فرهنگــی و تلاش برای جبران حقوق تضییع 

شده و جدا کردن امر اجتماعی از امر سیاسی است.

تاکنــون علیرضا کاظمی وزیر پیشــنهادی آموزش وپرورش، ســتار 
هاشمی وزیر پیشنهادی ارتباطات و فناوری اطلاعات، سیداسماعیل 
خطیب وزیر پیشنهادی اطلاعات، عبدالناصر همتی وزیر پیشنهادی 
امور اقتصادی و دارایی، ســیدعباس عراقچی وزیر پیشنهادی امور 
خارجه، محمدرضا ظفرقندی وزیر پیشــنهادی بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشــکی و احمد میدری وزیر پیشــنهادی تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در چهار جلسه گذشته برنامه ها و اهداف خود را در صحن 
علنی مجلس تشــریح کرده و موافقان و مخالفان آنان نیز ســخنرانی 

کرده اند.

پاکدست و فسادستیزم

جلســه صبح دیروز پنجمین نشست متوالی مجلس اولین 
وزیر غلامرضا نوری قزلجه، وزیر پیشنهادی جهاد کشاورزی 
بــود. ابتدا کمیســیون اجتماعی مجلس موافقــت خود را با 
نوری قزلجــه، وزیــر پیشــنهادی جهاد کشــاورزی اعلام و 
قزلجه هم پس از نظر مخالفان و موافقان برنامه هایش پشــت 
تریبون رفت. قزلجه را شاید بتوانیم یکی از مرتبط ترین وزرای 
پیشنهادی برای وزارتخانه تعیین شــده اش بداینم. تحصیلات 
مرتبط با کارش و فعالیت های تخصصی در همین راستا ازجمله 
نکات مثبت اوســت. نوری قزلجه شــورای نظام مهندســی 
کشــاورزی و منابع طبیعی، رئیس کمیته ارتقاء توانمندی های 
حرفه ای و ســاماندهی اشتغال سازمان اســتان را در کارنامه 
کاری خود دارد که به صورت همزمان به عنوان کارشناس ارشد 
ســازمان جهاد کشاورزی هم فعالیت می کرد. او در انتخابات 
نهمین دوره مجلس شــورای اسلامی در انتخابات ۱2 اسفند 
ماه ســال ۱39۰ شرکت کرد و توانســت به عنوان نماینده مردم 
بســتان آباد به مجلس راه یابد. پــس از پایان دوره نهم مجلس 
به عنوان جانشین قائم مقام وزیر کشــاورزی منصوب شد. او 
همزمان مشــاور وزیر جهاد کشــاورزی وقت بود و پس از آن 
به عنوان معاون ارتباطات حوزه ریاســت مجلس و ســرانجام 
به عنوان معاون اجرایی علی لاریجانی منصوب شــد و تا آغاز 

دوره یازدهم مجلس در این سمت باقی ماند. 
او در ســخنرانی ای کــه در صحــن علنی بــرای دفاع از 
برنامه هایش داشــت از فسادســتیزی گفت. بــه گفته وزیر 
احتمالی کشــاورزی در هر کجا که خدمت کرده از شــروع 
خدمت، مشــی اش پاکدســتی و فسادســتیزی بوده و یک 
مورد خلاف آن اتفاق نیفتاده است؛ بنابراین، این محکم ترین 
وعده ای است که در مجلس و در محضر نمایندگان می تواند 
بدهد. وی بــا بیان اینکــه سیاســت گذاری های من همان 
سیاســت گذاری هایی اســت که در قوانین بالادســتی بوده 
اســت، عنوان کرد: رســیدن به امنیت غذایی که مورد تاکید 
مقام معظم رهبری اســت به ویژه از روش های دانش بنیان و 
اتکای بهره وری که شــاید بتوان گفت تنها مســیر پیش رو و 
سیاســت گذاری من در این بخش اســت. با وجود مباحثی 
که وجود دارد، خیل عظیمی از همکاران پاکدست با روحیه 
خدمتی بالا و جهادی در مجموعه جهادی کشاورزی هستند 
که همه برنامه ها را با کمک آنها پیش خواهیم بود و حتماً نیز 

به مشکلات معیشتی آن مجموعه توجه خواهیم کرد.
قزلجه هدف اصلی خود در دوره ۴ ســاله جهت اصول به 
اهداف مندرج در اســناد بالادســتی، تامین امنیت غذایی به 
استناد اسناد بالادستی  همچنین پیاده سازی اصول حکمرانی 
خوب در زنجیره ارزش کشــاورزی و غذا دانست و افزود: در 
بحث اصلاح ساختارها که اصلاح ساختار خود وزارت جهاد 
کشاورزی به خصوص غفلتی که در این بحث شده، این بخش 
را تقویت می کنیم. موضوع دانش بنیان را در ساختار وزارتخانه 
نهادینه می کنیم و با آن سیاست هایی که شما ابلاغ فرموده اید در 
برنامه هفتم مطابق آن وزارتخانه را چابک و متناسب با شرایط 
موجود درســت می کنیم. به ویژه تشــکیل سازمان پیشرفت و 
آبادانی روستایی و عشــایری که یکی از وظایف مغفول مانده 
در ماده یک قانون تشــکیل وزارتخانه جهاد کشاورزی هست 
و بســیار هم مورد تاکید دلســوزان و نمایندگان محترم است 

که این کار هم ان شــاالله به زودی انجام خواهد گرفت. بهبود 
مدیریت کلان بخش کشاورزی با مشارکت تشکل های صنفی 
تخصصی و فراگیر و اصلاح نظام بهره برداری نیاز است. بنده به 
مشارکت مردم بسیار معتقد هستم. مجموعه ای که من ۱8 سال 
یا 2۰ ســال قبل مدیریت می کردم همه رمز و راز این موفقیت 

مشارکت مردم و جلب اعتماد مردم بود.
پیش از ســخنرانی نوری قزلجه،  سیدســلمان ذاکــر در مخالفت 
با او با طرح پرســش هایی درباره برنامه های پیشــنهادی وزیر جهاد 
کشــاورزی برای کاهــش مصرف آب و اصلاح نظام بــازار گفت: با 
توجه به برنامه های ارائه شده، سوال این است که وزیر پیشنهادی چه 
راهکاری برای به بهره برداری رساندن بازار صادرات کشاورزی دارد؟  
چون در برنامه شان از اصلاح نظام بازار و بهبود بهره وری سخن گفته 
اما راهکاری ارائه نکردند. آیا می خواهند با روش تهاتر پیش بروند یا 
روش دیگری را در پیش گیرند؟ اسماعیل کوثری هم به قزلجه پیشنهاد 

کرد که ان شاالله پس از اینکه انتخاب شد، گرفتار چای دبش نشود.
سیدابوالحسن مصطفوی در موافقت با وزیر پیشنهادی کشاورزی 
نوری قزلجه را مرتبط ترین وزیر پیشــنهادی کابینه اعلام کرد و گفت: 
او در همه دوران خدمتی، مســئولیت هایی در ســطوح کارشناســی 
با همترازی وزیر داشــته اســت و به سلامت و پاکدســتی و اقتدار و 
مشی مدیریت جهادی شــهرت دارد. یکی دیگر از موافقان، محمد 
بیات بود. وی با بیان اینکه نــوری برنامه عملیاتی و زمان بندی برای 
حل مسائل کلیدی کشــاورزی شامل برنامه های کوتاه، میان مدت و 
بلندمدت دارد، افزود: او به خودکفایی محصولات کشاورزی اعتقاد 
داشته و آشنا به برنامه هفتم توســعه است. محمد جلالی نیز با بیان 
اینکه آقای نوری سابقه و تجربه فعالیت در محیط روستایی و بخش 
کشــاورزی دارد و می تواند با هماهنگی و کمک همه زیربخش های 
مختلف کشاورزی، عملکرد موفقی از خود به جای بگذارد، تصریح 
کرد: در صورت اســتفاده مناسب و متناسب با توان مناطق مختلف و 
به کارگیری روش های نوین دانش بنیان و توجه به بخش های مختلف 
کشــاورزی می توان علاوه بر تولید محصولات کشاورزی، بخشی از 
محصولات را با کســب ارزش افزوده و ارزآوری صادر کرد که آورده 

مناسبی برای اقتصاد دارد.

برای چالش ها راهکار پیدا کنیم 

در ادامه امین حسین رحیمی، وزیر پیشنهادی دادگستری 
در بیان برنامه های خود گفت: در وزارت دادگستری تعامل با 
دولت هم داریم. وظیفه وزیر دادگستری، تعامل قوه قضائیه 
با دولت هم هست. اتفاقاً برخوردهای دولت و قوه قضائیه با 
هم بیشتر است برای اینکه دولت کار اجرایی انجام می دهد. 
ما دادستان هایمان اقداماتی انجام می دهند. سازمان بازرسی 
کار قانونی  خــود را انجام می دهد و دیوان عدالت رای صادر 
می کند. به شــما عرض کنم در دولت ســیزدهم به پیشنهاد 
بنده و موافقت رئیس جمهور شــهید و ریاســت محترم قوه 
قضائیــه یک کارگروه پنج نفره درســت کردیم. با عضویت 
معاون اول رئیس جمهور، معاون اول رئیس قوه قضائیه، وزیر 
دادگستری، رئیس دفتر رئیس جمهور و رئیس حوزه ریاست 
قوه قضائیه تا برای مسائلی که بین قوه قضائیه و دولت پیش 

می آید، راهکار قانونی پیدا کنند.
رحیمی ادامه داد: به جــای آنکه در روزنامه ها با هم حرف 
بزنیم باید برای چالش ها راهکار پیدا کرده و مشــکلات را رفع 
کنیــم. در دولت چهاردهم قصد داریــم این را حفظ کنیم. در 
ابتدای این جلسه، علی آذری ضمن قرائت گزارش کمیسیون 
حقوقی و قضایی درباره وزیر پیشنهادی دادگستری از موافقت 
این کمیسیون با برنامه های امین حسین  رحیمی خبر داد. ازجمله 
مخالفان وزیر پیشنهادی دادگستری حسینعلی حاجی دلیگانی 
بود که گفت: وزیر پیشنهادی دادگستری درباره اجرای برخی از 
مواد قانون برنامه هفتم توسعه، برنامه ای به مجلس ارائه نکرده 
است. همچنین  قوه قضائیه گزارشی به مجلس دهد که تاکنون 
چند لایحه قضایی ارائه کرده و چرا اساســاً فقط مجلس باید 
طرح ارائه دهد. محمدتقی نقدعلی از موافقان وزیر پیشنهادی 
بود که گفت: اعتماد ریاست قوه به آقای رحیمی برای ما یک 

ملاک ارزندگی و ارزشمندی این شخصیت است؛ او در انجام 
تکالیف و تحول در وزارت دادگستری، اقدامات ارزنده ای انجام 
داده اســت. همچنین فتح الله توسلی با طرح این پرسش که ما 
از وزیر چه می خواهیم؟ گفت: ما وزیری آشــنا به مسئولیت و 
وظایف دســتگاه خود می خواهیم که پله به پله و نه آسانسوری 

بالا آمده باشد که آقای رحیمی دارای چنین شرایطی است.

سرعت تغییرات محیطی

امیر عزیز نصیرزاده، وزیر پیشــنهادی دفــاع هم در صحن علنی 
پارلمــان حاضر شــد تا از برنامه های خود ســخن بگویــد. به گفته 
نصیرزاده شــرایط منطقه و جهان در حــوزه امنیت و دفاع، تغییرات 
محیطی به ســرعت صورت می پذیرد و فناوری هــای نوینی عرضه 
می شــود؛ لذا معادلات نظم منطقه ای، پویا، پیچیده و متلاطم است. 
نظــم تک قطبی به رهبری آمریکا پس زده شــده و نظم نوین جهانی 
با حضــور قدرت های متفاوت ازجمله جمهــوری اسلامی در حال 
شکل گیری است. وزیر پیشنهادی دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
گفت: همان طور که دشــمن تلاش می کند تا ائــتلاف مختلف علیه 
کشورمان ســامان دهد، ایران نیز به ایجاد شبکه قدرتمند پرداخته و 
قابلیت انســانی و فناورانه خود را در جهت گسترش و تقویت جبهه 
مقاومت و در بعــدی فراتر در جبهه انقلاب اسلامی و بلکه در جبهه 
انقلابی استکبارســتیزی، سازماندهی کند. رحیم زارع، نماینده مردم 
آباده در مجلس شــورای اسلامی در جریان جلســه علنی دیروز در 
موافقت با وزیر پیشــنهادی دفاع گفت: وزارت دفاع باید به ســمت 
هوش مصنوعی برود. وزیر پیشــنهادی دفاع دومین وزیری است که 
خلبان اســت و این اوج تخصص و توان ایشان را می رساند. خیلی از 

علوم از وزارت دفاع نشر پیدا کرد.
یاسر سلیمانی در جلســه علنی نوبت عصر پارلمان و در جریان 
بررسی صلاحیت وزرای پیشنهادی کابینه چهاردهم به عنوان مخالف 
امیر سرتیپ خلبان عزیز نصیرزاده، وزیر پیشنهادی دفاع اظهار کرد: 
سوال این است که چرا اسماعیل هنیه در تهران ترور شد و قطعا باید 
نقش پیگیرانه و پیش دستانه به خصوص در حوزه فناوری های نوین را 
مورد نظر قرار دهیم و فراموش نکنیم که ذات صهیونیست ها براساس 
ترس و وحشت است. آنان هر زمان که با جواب مواجه شدند، جرأت 
انجام هیچ اقدامی را نداشتند. همچنین علی بابایی کارنامی به عنوان 
مخالف نصیرزاده با تاکید بر لزوم استفاده از بخش خصوصی در عرصه 
اقتصادی اظهار کرد: لازم است از ظرفیت سازمان های شانگهای و 

بریکس در همکاری های دفاعی و بین المللی استفاده شود.

راه صادق

فرزانــه صادق مالواجــرد تنهــا وزیر زن پیشــنهادی راه و  
شهرسازی مسعود پزشــکیان در آن دوره عصر روز گذشته در 
دفاع از برنامه های خود در صحن علنی پارلمان پشت تریبون 
حاضر شــد. این درحالی اســت که بالغ  بــر ۱7۶ نماینده در 
موافقت با وزیر شــدن مالواجرد نام نویسی کرده بودند و با این 

اوصاف شاید می توان او را از همین حالا وزیر راه دانست. 
مالواجرد از پزشکیان که با پایبندی بر شعار اصلی انتخاباتی 
خود براساس نظر مشورتی کارگروه های خود به او  اعتماد کرد، 
تشــکر کرد و ادامه داد: وزارت راه و شهرســازی با بیش از۱۵ 
درصد تولید ناخالص ملی از مهم ترین پیشــران های اقتصادی 
کشــور است و به هم پیوستگی زیادی با دیگر بخش ها دارد و 
بســیاری از کشورها رشد و توسعه خود را مرهون پیشرفت در 

دفاع صادقانه
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حوزه حمل ونقل می دانند. وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی با 
اشــاره به ساماندهی اجاره بها و بافت های فرسوده اظهار کرد: 
همه این مسائل اهمیت وزارت راه و شهرسازی را بیش ازپیش 
نشــان می دهد. بر این باورم که ایجاد معاونت یا تغییر ساختار 
در وزارت راه و شهرســازی با ایجاد ســاختار اقتصادی قطعاً 
لازم اســت و این ساختار اقتصادی پشــتیبان تمام پروژه های 
حمل ونقل و مســکن خواهد بود. از مولدســازی دارایی های 
وزارت راه شهرســازی گرفته تا تعامــل با بخش خصوصی و 

سرمایه گذاری خارجی در این زمینه موثر است.
 بــه گفته او حتی وجود یک نفر فوتی تصادفات جاده ای باید 
غیرقابل قبول باشد بنابراین در کاهش این تلفات همت خود را به 
کار خواهم بست و در این مسیر استفاده از ظرفیت پلیس راهور 
و ســایر ظرفیت ها و بخش هایی چون مجلس شورای اسلامی 
راهگشا خواهد بود. وی در بخشی از اظهارات خود گفت: سابقه 
من مبارزه با رانت و سوداگری بوده است. اگر وامدار کسی بودم 
باید در این 2۵ سال به سهم خواهی آنها هم جواب می دادم. وزیر 
پیشنهادی راه و شهرسازی با اشاره به اینکه خرید انواع ناوگان 
در حوزه های هوایی زمینی و ریلی باید در اولویت باشــد، اظهار 
کرد: از آثار سیاســت گذاری و مدیریــت یکپارچه حمل ونقل، 
موضوع ارتقای وضعیت ترانزیت است و از شاخص های اصلی 
توسعه اقتصادی سیاسی امنیتی و ارتقای دیپلماسی منطقه ای و 
بین المللی توسعه زیرســاخت های سخت افزاری و نرم افزاری با 
استفاده از ظرفیت بی نظیر ژئوپلیتیکی کشور خواهد بود. موضوع 
ترانزیت در اولویت اول با کشــورهای همسایه و در اولویت دوم 
با کشــورهای خاور دور خواهد بود که در این راســتا تشــکیل 
ستاد ملی ترانزیت به ریاســت رئیس جمهور و دبیر وزارت راه و 

شهرسازی بسیار اثربخش خواهد بود.
صادق بــا تاکید بر اینکه اقتصاد دریامحور با رشــد ۱۶ 
درصــد را موضوع محوری دیگر دانســته و گفــت: این از 
موضوعات ابلاغی رهبر معظم انقلاب است و ارتقای سطح 
دسترســی به پس کرانه های حمل ونقلی و توجه به اقتصاد 
گردشگری بسیار اثربخش خواهد بود. براساس اصل ۱2 و 
۴3 و 3۱ قانون اساسی، قانون ساماندهی حمایت از تولید و 
عرضه مسکن و قانون جهش تولید مسکن، تکالیف مهمی 
بر عهده دولت و وزارت شهرســازی قــرار داده و اینجانب 
خود را مکلف به عمل به تعهدات قانونی دانسته و با کمک 
بخش های مختلف تلاش خود را برای تامین مسکنی در شأن 

مردم به کار خواهم بست.
 وی بــا تاکید بر اینکــه تامین زمین مناســب برای تامین 
مســکن جوانان، ایثارگران، کارگران و بخش های مختلف با 
اســتفاده از الحاق اراضی و اراضی مازاد دستگاه های دولتی و 
ایجاد شــهرهای جدید از اولویت های من خواهد بود، گفت: 
درخصوص آمــار و ارقام الحــاق اراضی در بازه مســئولیت 
اینجانب بیش از 3۰ هزار هکتار الحاق به محدوده وفق قانون 
جهش تولید در جای جای این ســرزمین صورت گرفته است. 
او گفت: باقی مانده مسکن مهر و پروژه های طرح نهضت ملی 
مســکن طبق قانون برنامه هفتم تکمیل خواهد شد. وجب به 
وجب کمیته های الحاق شــده در کمیته های فنی و تخصصی 
مورد بررســی کارشناســی قرار گرفته تا مشکلات بعدی را از 

لحاظ زیرساختی نداشته باشند.
 همچنین تعــدادی از نمایندگان مجلس عصــر دیروز در 
موافقت و مخالفت با برنامه هــای فرزانه صادق مالواجرد تنها 
زن وزیر پیشــنهادی راه و شهرســازی دولت چهاردهم سخن 
گفتند. فرشــاد ابراهیم پــور، نماینده مردم ایذه خوزســتان در 
موافقت با وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی گفت: امروز اینجا 
ایستاده ام برای حمایت نمادی از توانمندی و اراده ای که در دل 
این ســرزمین ایستاده است. به این صدا گوش بسپارید، امروز 
نامی در برابر شــما قرار دارد که نه انتخاب بلکه یک رســالت 

تاریخی است.
فاطمه محمدبیگــی، نماینده قزویــن در موافقت با وزیر 
پیشــنهادی راه گفت: امروز خانم صادق به عنوان کسی که با 
8 وزیر کار کرده و با زیرمجموعه هــای این وزارتخانه  ارتباط 
کاری داشــته، وزارتخانه را مثل خانه خود می شناسد و به آن 

اشراف دارد.
محمدتقی نقدعلی، نماینده اصولگرای پارلمان در مخالفت 
با وزیر شــدن فرزانه صادق مالواجرد این دلیل را آورد که راهی 
جز توســعه و گسترش شــهرها و اعطای زمین و آماده سازی 
زیرسازها برای ساخت مســکن ارزان قیمت وجود ندارد. در 
زمانــی که تراکم نفــر در هکتار حدود ۱۰۰ نفــر بود، در بابک 
کرمان و میبد یزد 2۵۰ نفر تعیین شده است، این یعنی سیاست 
انقباضی و تراکم. ما شــما را انســانی متخصص و شــریف 
می دانیم امــا دغدغه مندیم، اگر جواب صریح ندهید، خدمت 

شما نخواهیم بود.
نکته قابل توجه این اســت که منان رئیسی، نماینده قم که 
قصد داشت در مخالفت با وزیر پیشنهادی صحبت کند به وزیر 
شــدن او تبریک گفت. »با توجه به ثبت نام تعداد بالای افراد 
موافق به خانم صادق بابت وزیر شدن شــان تبریک می گویم! 

امیدوارم برایشان خوش یمن باشد«.

دیدگاه: گزارش خارجی

زلنسکی و منطقه حائل
 رئیس جمهوری اوکراین

هدف اصلی از حمله به خاک روسیه را اعلام کرد

ولودیمیر زلنســکی، رئیس جمهور اوکراین، شامگاه 
یک شــنبه در یک پیام ویدئویی اعلام کرد که هدف این 
کشور از حمله نظامی به منطقه کورسک روسیه، ایجاد 
یک »منطقه حائل« برای جلوگیری از حملات بیشــتر 
مسکو در سراســر نواحی مرزی است. این اولین باری 
اســت که رئیس جمهور اوکراین به وضوح هدف از این 
عملیات را، کــه در ۶ اوت آغاز شــده، اعلام می کند. 
وی گفــت: »امروز ما در نابودی تجهیزات روســی در 
نزدیکی تورتسک به نتایج خوب و بسیار مورد نیاز دست 
یافتیم. همه اینهــا چیزی فراتر از دفــاع برای اوکراین 
است. اکنون وظیفه اصلی ما در عملیات دفاعی این طور 
تعریف می شود: »نابود کردن پتانسیل جنگی روسیه تا 
حد امکان و انجام حداکثــر اقدامات ضد تهاجمی«. 
زلنســکی در نطق ویدئویی شــبانه خــود همچنین از 
متحدان بین المللی اوکراین خواســت تحویل تجهیزات 
نظامی به این کشــور را تســریع کنند. وی گفت: »نیاز 
به تحویل ســریع تر تجهیزات از طرف شرکای ما وجود 
دارد. من به ویژه این موضوع را خطاب به ایالات متحده، 

بریتانیا و فرانسه می گویم«.
این ســخنان زلنسکی همزمان با انتشار تصاویری از 
تخریب یک پل کلیدی دیگر در منطقه کورسک توسط 
ارتش اوکراین همراه بود. این دومین پل تخریب  شــده 
در کورســک طی دو هفته اخیر اســت و گفته شده که 
ویران کردن پل ها باعث اختلال در مســیرهای ارتباطی 
نیروهای روسیه می شــود و ممکن است نشان دهد که 
نیروهای اوکراین به عمد چنین کاری را انجام می دهند. 
وبلاگ نویسان نظامی طرفدار کرملین در هفته گذشته به 
تخریب اولین پل، که بر روی رودخانه سیم در نزدیکی 
شهر گلوشکووو قرار دارد، اذعان کرده بودند. مقامات 
روســیه موقعیت دقیق پــل دوم را اعلام نکرده اند، اما 
کانال های تلگرامی نزدیک به ارتش روسیه ادعا می کنند 
که این پل نیز بر روی رودخانه سیم و در حوالی روستای 

زوانو قرار داشته است. 
این در حالی است که مسکو تایید کرد که اوکراین در 
حمله یک شنبه، ســومین پل را در رودخانه »سِیم« در 
منطقه »کورسک« روسیه تخریب کرده است. میکولا 
اولشــوک، فرمانده نیروی هوایی اوکراین اعلام کرده که 
»نیروی هوایی اوکراین پــل راهبردی دیگری را بر روی 
رودخانه سیم در منطقه کورسک روسیه منهدم و ظرفیت 
یک گروه روسی مخالف پیشــروی اوکراین را محدود 
کرد«. از سوی دیگر، وزارت دفاع روسیه )دوشنبه( در 
بیانیه ای اعلام کرد که »نیروهای مســلح اوکراین ۵7۰ 
نیروی نظامی و ۶ خودرو را از دســت دادند. نیروهای 
روس کنترل ایســتگاه راه آهن ویمکا را در دونتسک به 
دســت گرفته اند«. در این میان، نیروهای گروه »زاپاد« 
2 ضدحمله انجام داده و ۵3۵ ســرباز اوکراینی را از بین 
بردند و گروه موســوم به »مرکز« نیز هشــت ضدحمله 

انجام داده و ۴9۵ سرباز اوکراینی را کشتند. 
به موازات این روند اتفاق مهــم دیگری هم رخ داده 
که البته منشــأ انرا باید بلاروس دانســت. الکســاندر 
لوکاشــنکو، رئیس  جمهوری این کشــور اعلام کرد که 
اوکراین بیش از ۱2۰ هزار ســرباز به مرز بلاروس اعزام 
کرده و مینسک در مقابل نزدیک به یک سوم نیروهای 
مســلح خود را در امتداد مرز مشــترک مســتقر کرده 
اســت. لوکاشــنکو در مصاحبه ای با تلویزیون دولتی 
روسیه گفت: »با مشــاهده سیاست تهاجمی آنها« در 
»نقاط خاصی« و »در صــورت جنگ« ارتش »خود 
را در سراســر مرز قرار داده ایم«. لوکاشنکو تعداد دقیق 
نیروهای بلاروســی مســتقر در مــرز را اعلام نکرد. با 
این حال بر اساس آمار مؤسســه بین المللی مطالعات 
استراتژیک موازنه نظامی در سال 2۰22، ارتش بلاروس 
حدود ۴8 هزار ســرباز و حــدود ۱2هزار نیروی مرزی 
دارد. او گفت مرز بلاروس با اوکراین بطور »بی سابقه« 
مین گذاری شده و اگر نیروهای اوکراینی بخواهند از آن 

عبور کنند، خسارت زیادی خواهند دید.

هشدار آخر

چندی پیــش وزارت خارجه ایالات متحــده اعلام کرد که 
آنتونی بلینکن، رئیس دستگاه دیپلماسی این کشور قرار است 
به اسرائیل ســفر کند اما این اتفاق طی هفته گذشته رخ نداد؛ 
چراکه ســایر مقامات آمریکا مانند ویلیام برنز، رئیس آژانس 
اطلاعات مرکزی )ســیا( همچنین برت مک گورک، فرستاده 
جو بایــدن، رئیس جمهور ایالات متحــده در امور خاورمیانه 
هفته گذشته را در منطقه ســپری کردند تا بتوانند از تمام توان 
سیاســی و امنیتی خود و کشورشان در جهت سروشکل دادن 
به مذاکرات آتش بس غزه استفاده کنند. واقعیت این است که 
ورود این دو مقام کلیدی ایالات متحده به خاورمیانه شــاید از 
نظر بسیاری از تحلیلگران و ناظران منطقه ای، موضوع جدیدی 
به حســاب نیاید اما اصل ماجرا این اســت کــه این دو برای 
هدایت خط اصلی مذاکرات پنج شــنبه و جمعه هفته گذشته، 
وارد منطقه شده بودند که البته خروجی مذاکرات که با حضور 
رؤسای ســرویس های اطلاعاتی آمریکا، اسرائیل و مصر به 
انضمام نخســت وزیر و وزیر خارجه قطر در دوحه برگزار شد 
تا به این لحظه مثبت نبوده و باز هم ما شــاهد تکرار روندهای 

گذشته هستیم.
با این وجود به نظر می رســد که واشنگتن به صورت کامل 
در جریــان خروجی این مذاکرات بود و اگــر بنا بر این بود که 
مذاکرات مذکور به نتیجه برســد، اساساً دیگر نیازی به اعزام 
آنتونی بلینکن، وزیــر خارجه آمریکا به خاورمیانه نبود. به هر 
ترتیب با گذشت ۴8 ساعت از مذاکرات دوحه شاهد آن بودیم 
که بلینکن شامگاه یک شنبه وارد تل آویو شد که البته این سفر 
از قبل اطلاع رسانی شده بود اما به دلیل اوضاع واحوال امنیتی 
حاکــم بر منطقه زمان دقیق آن به صورت علنی اعلام نشــد و 
اساساً با تاخیر چند روزه انجام شد. اینکه چرا او از آغاز جنگ 
میان حماس و اسرائیل در 7 اکتبر 2۰23 برای نهمین بار وارد 
منطقه شده، موضوعی اســت که ریشه آن در تعهد واشنگتن 
به اسرائیل درخصوص حمایت های نظامی، سیاسی و امنیتی 

نهفته است و همیشه هم این موضوع ادامه خواهد داشت.
واقعیت این است که ساختار بالادستی آمریکا که برخی ها 
بــدان »دولت عمیق« یا Deep State می گویند، فارغ از آنکه 
دموکرات ها در کاخ  ســفید باشند یا جمهوری خواهان، خود را 
ملزم به حمایت از اســرائیل می دانــد. اینکه هفته ها تظاهرات 
دانشــجویان و افکار عمومی در ایالت هــای مختلف آمریکا 
نمی تواند، ایده و روش حمایت تسلیحاتی و سیاسی آمریکا از 
اسرائیل را متزلزل کند به  نوعی نشان دهنده عمق این تعهد است 
و حالا هم که بسیاری از مولفه ها نشان می دهد، توافق آتش بس 
غزه هیچ دورنمای مثبتی ندارد، بلینکن وارد تل آویو شده تا در 

این خصوص با مقامات اسرائیل دیدار کند. 

 Wتکاپو در وقت اضافه
براساس اعلام رسانه های اســرائیل، وزیر خارجه اسرائیل 
پس از ورود به اســرائیل با اسحاق هرتزوگ، رئیس جمهوری 

اسرائیل دیدار کرد و دو طرف درباره توافق آتش بس در نوار غزه 
و تبادل اســرا میان اسرائیل و جنبش حماس رایزنی کردند. او 
با اشــاره به این موضوع که مذاکرات درباره غزه در یک لحظه 
حساس قرار دارد و حماس و اسرائیل نباید تلاش های مذاکره 
را از مســیر آن خارج کنند، در دیــدارش با هرتزوگ گفت که 
ممکن است، مذاکرات فعلی آخرین فرصت برای بازگرداندن 

اسرای اسرائیل باشد.
پس از این دیدار، بلینکن با بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر 
اســرائیل ملاقات کرد و در این دیدار هــم دو طرف مجدداً بر 
مسائل مربوط به آتش بس غزه تمرکز کردند. دفتر نخست وزیر 
اســرائیل دیدار وی با وزیر خارجه آمریکا در تل آویو را مثبت 
ارزیابی کرد و گفته شــده که این نشست، سه  ساعت به طول 
انجامید و فضای خوبی بر آن حاکم بوده است. از سوی دیگر 
بلینکن دیدار با یوآو گالانت، وزیر جنگ اسرائیل را در برنامه 
خود داشــت و در تمامی این دیدارها بر این موضوع تاکید کرد 
و هشدار داد که مذاکرات جاری، آخرین شانس اسرائیل برای 
رســیدن به آتش بس و تبادل اســرایی خواهد بود که حدود ۱۰ 
ماه است در اختیار حماس قرار دارند. در این میان خبرگزاری 
العربیــه هم اعلام کرده که وزیر خارجه ایالات متحده با فیصل 
بن فرحان، وزیر خارجه عربســتان ســعودی به صورت تلفنی 
گفت وگو کرده و دو طرف بر تلاش ها برای خاتمه بخشیدن به 
جنگ ادامه دار رژیم صهیونیستی در غزه تاکید کردند و علاوه 
بر آن در مــورد تحولات جاری در یمن و ســودان با یکدیگر 

گفت وگو کرده اند. 
آنچــه در این میان باید مورد نظر قرار بگیرد این اســت که 
سفر بلینکن به اســرائیل درحالی انجام می شود که حماس و 
بســیاری از تحلیلگران منطقه ای اعتقــاد دارند هیچ خروجی 
مثبتی از مذاکراتی که هنوز هم به  نوعی در جریان است، بیرون 
نخواهد آمد. آنچه در این راستا باید مورد نظر باشد این است که 
اساساً پیشنهاد جدیدی که آمریکا در مذاکرات دوحه ارائه کرده 
از ســوی حماس مردود اعلام شده است. این پیشنهاد شامل 
کاهش حضور نیروهای ارتش اســرائیل در محور فیلادلفیا و 
نه عقب نشــینی آنها از این محور و نیز بازگرداندن تشکیلات 
خودگردان فلســطین به مدیریت گذرگاه رفــح تحت نظارت 
اسرائیل است. همچنین پیشــنهاد آمریکا شامل پافشاری بر 
نظارت اســرائیل بر آوارگانی اســت که به »محور نتزاریم« در 
شــمال نوار غزه بازمی گردند که هنــوز چگونگی این نظارت 
روشن نشده است. از سوی دیگر، براساس این پیشنهاد تعداد 
زیادی از اسرای فلسطینی که در چارچوب قرارداد تبادل اسرا 
آزاد خواهند شــد به خارج از فلســطین تبعید می شوند. حق 
امتناع از آزادســازی دست کم ۱۰۰ اســیر فلسطینی و نیز عدم 
عقب نشینی از نوار غزه از محورهای دیگر این پیشنهادات بوده 
و حتی امدادرســانی به غزه نیز مشــروط به موافقت با تمامی 
این بندها اعلام شده است. نکته مهم تر آنکه براساس این طرح 
پیشنهادی، آتش بس دائمی در مرحله دوم و در سقف مشخصی 
مورد بررسی قرار می گیرد و اگر حماس با خواسته های اسرائیل 
موافقت نکند، ارتش اسرائیل جنگ را از سر می گیرد! بر همین 
اســاس باید دید که آیا بلینکن می تواند از این ســفر یک پیام 

شفاف برای پایان دادن به جنگ غزه صادر کند یا خیر. 

 وزیر خارجه آمریکا در دیدار با مقامات اسرائیل
نسبت به پیامدهای عدم انعقاد توافق آتش بس غزه اخطار داد 

فرشاد گلزاری
گروه بین الملل
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نشست نقد و بررســی کتاب های »مصدق ۱299« و »دکتر محمد 
مصدق؛ سرگذشــت سیاسی« یک شــنبه 28 مرداد در ساختمان نشر 
نی با حضور شــیرین کریمی، نویسنده و مترجم دو اثر، محمدحسین 
خسروپناه تاریخ نگار و پژوهش گر، پرویز صداقت نویسنده و پژوهشگر 
نقد اقتصاد سیاسی و محمدابراهیم فتاحی پژوهش گر تاریخ برگزار شد.
 شــیرین کریمی ابتدا به معرفی »مصدق ۱299« پرداخت و گفت: 
»می خواهــم توضیح بدهم که چرا نــگارش »مصدق ۱299« در قالب 
کتاب ضروری بود. کار من با پرسشی شخصی شروع شده بود؛ سوال 
مــن این بود که مصــدق در آن ۶ ماه که والی فــارس بود چه کار کرد، 
چه اتفاقاتی افتاد و مردم شــیراز چه دیدگاه و دغدغه ای داشتند؟ وقتی 
بــه مطالعۀ تاریخ فارس پرداختم، متوجه شــدم که فقط تعدادی مقاله 
موجز و مختصر دربارۀ موضوع وجود دارد. برخی از تحلیل گران تاریخ 
به این دوره اشــاره کرده اند و معتقدند ایــن دوره به لحاظ تاریخ نگاری 
مورد فراموشی قرار گرفته اســت، نوعی فراموشی گزینشی. این دوره 
شامل دوره ای چهار ساله اســت که از ۱299 تا ۱3۰۴ را دربرمی گیرد، 
یعنی زمانی که رضا پهلوی به ســلطنت می رســد. تاریخ نگاران دورۀ 
پهلوی، تاریخ سدۀ بیســتم را به قصد ثبت تاریخ دولت ملت نوشتند و 
حاصلش متونی شد که برآمده از سیاست و ایدئولوژی و تثبیت سلطنت 
پهلوی بود. آن ها دو کار می کردند: بر گذشــتۀ دور یعنی ایران باســتان 
تأکید می کردند و نســبت به گذشــته نزدیک و وقایعی مانند مبارزات 
آزادی خواهی بی اعتنا بودند. این کاری است که در بیشتر حکومت های 
ایدئولوژیک صورت می گیرد. در این تاریخ نگاری گزینشــی با تأکید بر 
گذشتۀ باستانی به دنبال تلقین ذهنیتی جمعی بودند که مردم را قانع کنند 
که برای شکوه کشور به رهبری قدرتمند نیاز است. یکی از عواملی که 
باعث شــد پس از کودتا این اندیشــه در ایران قدرت بگیرد و تا انقلاب 
۱3۵7 به اوج برسد همین شکل از تاریخ نگاری بود. به این دلایل تصمیم 
گرفتم، تاریخ این بازۀ زمانی را بررسی کنم. به مطالعۀ تاریخ های محلی 
پرداختم. کتاب های مربوط به ایالت فارس و خاطرات افراد مهم برای 
من کارآمد بود. یکی دیگر از اسنادی که به من کمک کرد سندهایی بود 
که از کتاب خانۀ ملی گرفتم؛ این اسناد به قلم قاجاری نوشته شده بود و 
شامل نامه هایی بود که بین مصدق و منشی او و حکام ولایات کازرون 
و جهرم رد و بدل شــده بود. روزنامۀ گلستان در شیراز و روزنامۀ ایران 
نیز به ما کمک کرد زیرا اخبار ولایت را روزانه می نوشت و اخبار ولایت 
فارس را تا تاریخ کودتای ۱299 نوشــته شده بود. خاطرات اشخاص از 
جمله خودِ دکتر مصدق، پرنس ارفع الدوله، ارباب کیخسرو، ناصرخان 
قشقایی، سیدعلی شــایگان و خاطرات خانوار قوام الملک شیرازی و 
ســیدضیاء طباطبایی به من کمک کرد. این تنوع باعث شد که اعتبار 
روایت تاریخی من بالاتر برود. در کنار این ها، انگلیســی ها پرونده ای 
دارنــد به نــام ?who is who که آن را از آرشــیو ملــی آنلاین و رایگان 
کتاب خانۀ قطر گرفتم. بخش مربوط به فارس آن را ترجمه کردم. همۀ 
این منابع کنار هم شبیه زنجیره ای بود که رو به برهه ای از تاریخ گشوده 

شده بود یا قطعه ای از پازلی که پیش از این نبود.«

 Wگشت وگذار شبح مصدق
ســپس محمدحسین خســروپناه، تاریخ نگار و نویســنده به ارائۀ 
بحث پرداخت و گفت: »مصدق شــخصیتی مهم در تاریخ ایران است 
که هنوز به تاریخ نپیوســته و هم چنان شبح او در فضای سیاسی کشور 
در گشــت و گذار اســت. در چنین شــرایطی علاوه بر اهل سیاست، 
پژوهش گران هم ناگزیرند، موضع شــان را دربــارۀ او اعلام کنند. باید 
برخوردی انتقادی و همه جانبه داشت. من بحثم را بر کتاب »مصدق: 
۱299« متمرکز می کنم. کتاب »مصدق ۱299« پژوهشــی تاریخی و از 
شمار تاریخ نگاری روایی اســت. در نوشتن و تدوین مطالب نویسنده 
از شگردهای داستان نویسی اســتفاده کرده که چندان در ایران معمول 
نیســت. کتاب در دو فصل تنظیم شــده و صد صفحه پایانی آن شامل 
اسناد و مدارک اســت. کتاب در حدود صد صفحه به توضیح شرایط 
سیاسی کشور می پردازد تا خواننده بستر تاریخی را درک کند. این دوره 
یکی نابســامان ترین دوره های تاریخ ایران اســت. شاهد مداخله همه 
جانبه روس، انگلیس و عثمانی به ایران هستیم، زمامداران در ادارۀ امور 
ناتوانند و ایلات و عشایر قدرت گرفته اند و از سوی دیگر فقر، بیماری 
و خشک سالی شیوع گسترده پیدا کرده است. این بلایا نابسامانی های 
پیشین را چنان تشدید کرد که جامعۀ شهرنشین ایران امید به آینده را از 
دست داد. نابسامانی هایی که در سال های ۱29۰ تا ۱299 رخ داد، بلایی 
بر ســر مردم آورد که طی آن چشم انداز مشروطه رخت باخت و کار به 
جایی رســید که حتی مشروطه خواهان، چشم انتظار دیکتاتوری بودند 
که بیاید و منجی ایران باشــد. این کتاب زمان خطی را در هم شکسته 
اســت و در زمان و مکان رفت و آمد می کند. شرح برخی از رویدادها 
که جنبــۀ عاطفی دارند با جزئیات آمده اســت. در کتاب توضیح داده 
می شــود که چرا مصدق از اروپا فراخوانده شــد تا وزیر عدلیه شود اما 
والی شد. در فصل دوم به اقدامات اصلاحی مصدق و تفاوت عملکرد 
او با والی های پیشــین پرداخته می شود. این قسمت گویای جنبه هایی 
از ویژگی های سیاسی و اخلاق اوست. اهالی فارس عموماً از مصدق 

راضی هستند و او محبوب است و می تواند در آن مدت کوتاه، پاره ای از 
مشکلات را برطرف کرده یا کاهش بدهد اما مدت والاگری او طولانی 
نمی شود. مشکل اصلی، کودتای سوم اسفند بود. با این واقعه است که 
والی گری او به پایان می رسد. سیدضیا خواهان همکاری بود اما مصدق 
ســابقۀ او را می شــناخت و در پس وعده های او، بریتانیا را می دید و 
برای همین او را به رســمیت نشناخت. در این شرایط مصدق چاره ای 
جز استفعا نداشت و استعفایش را خطاب به احمدشاه نوشت. اشاره 
کردم که کتاب شــکلی جدید در تاریخ نگاری روایی در ایران را آزموده 
اســت. این تفاوت می تواند به گوناگونی در نگارش پژوهش ها کمک 
کند اما این شیوه نیازمند توضیح به خوانندگان است تا متوجه شوند اما 
خانم کریمی این کار را نکردند و باعث ایجاد ابهام و پرسش شدند. در 
مجموع کتاب جالب است اما پرسش من دربارۀ این است که تمایز آن 
با شیوۀ مرسوم تاریخ نگاری روایی در چیست؟ می توان گفت این مسأله 
به شــیوۀ روایت و تنظیم برمی گردد. این شیوه به متن لطافت می دهد و 
نکتۀ خوبی است اما بهتر است که نویسنده در یادداشت ابتدای کتاب 
آن را ذکر کند. اهمیت برخی مطالب مانند حکایت شب عروسی دکتر 
مصدق را متوجه نمی شوم. به سه اشتباه متن اشاره می کنم؛ در قسمتی 
از کتاب به اشــتباه نام حزب دموکرات عامیــون، اجتماعیون عامیون 
نوشته شده است. نکتۀ دوم حکایت گرفتار شدن نصرت الدوله فیروز و 
نرسیدنش به تهران و قرار گرفتن سیدضیا به عنوان رهبری کودتاست. 
این اتفاق در شماری از پژوهش ها نوشته شده اما در واقع افسانه است. 
قرار نبود او رهبر کودتا باشد. مورد آخر این که جایی اشاره می شود که 
چون کس دیگری نبود، سیدضیا رهبر شد. من مأخذ این مطلب را پیدا 

نکردم و فکر می کنم که چنین نباشد.«

 Wاشتراکات  تجربۀ مصدق و ایران امروز
در ادامه محمدابراهیم فتاحی، نویسنده و پژوهش گر تاریخ به بیان 
نکات خود پرداخت: »در جریان بررسی این دو کتاب، رجوعی داشتم 
به کتاب کالینگوود که از متفکران مرجع این حوزه است. او این نکته را 
مطرح می کند که سرگذشت نویسی، تاریخ نیست زیرا سرگذشت نویسی 
علایق و منافعی دارد که متفاوت از تاریخ اســت. هدف مورخ ردیابی 
اندیشه ای است که در اعمال و کنش ها ریشه دارد. از این منظر ایشان 
تاریخ نویســی را متفاوت از بیوگرافی تلقی می کند. سرگذشت نویسی 
برای برانگیختن احساسات است. در کتاب ارتباط شخص مصدق با 
روحانیون کم دیده شــده است. او نخبه و از طبقۀ بالا بوده است؛ این 
پرســش مهمی اســت که روابط او با تودۀ مردم چطور بوده است. اگر 
شرایط سیاســی و اجتماعی آن دوره دیده می شد، کتاب بهتر می شد. 
مثلًا در کتاب سعیدی سیرجانی به خوبی تضادهای اجتماعی شیراز دیده 
می شــود.« فتاحی در ادامه به کتاب »دکتر محمد مصدق؛ سرگذشت 
سیاسی« فرهاد دیبا پرداخت و گفت: »این کار با تأخیری چهل ساله 
به ایران رســیده اما اثری بسیار مهم است و هنوز ارزش خواندن دارد و 
مترجم کار بزرگی انجام داده اســت. این کتاب شباهت های زیادی با 
آثار آبراهیمیان داشت. نکتۀ مهم به نظر من این است که ببینیم، مفاهیم 
مشترک تجربۀ سیاســی مصدق با ایران کنونی چیست؛ من 7 مورد را 
مشخص کرده ام. مورد اول تجربۀ ناسیونالیسم ایرانی است که در دورۀ 
مصدق به شکل مضاعفی درآمد. مورد دیگر دیگر انسداد در چرخش 
نخبگان سیاسی در ایران است. نکتۀ دیگر کنترل بر نیروهای نظامی بود 
که آن نیز اهمیت دارد و البته اکنون تفاوت هایی با آن زمان دارد. ویژگی 
دیگر تمرکز قدرت بدون مســئولیت پذیری بود. نکتۀ بعد مسألۀ کنترل 
زور و تقلب است. در آن دوره تقلب هدف اصلی بود و انتخابات از معنا 
افتاده بود. نکتۀ دیگر توجه مصدق به تجربۀ فدرال اســت. مصدق در 
سوئیس زندگی کرده بود و تجربۀ والی گری داشت. او به این جمع بندی 

رسیده بود که مقامات محلی بی قدرت هستند و کوچک ترین اقدام باید 
با تهران هماهنگ می شــد. او از تجربه فدرال دفاع می کرد. نکتۀ آخر 
مداخله افراد و گروه های متنفذ بود؛ یعنی شــاهد شکل گیری دولت در 

دولت بودیم.«

 W دموکراسی باوری مصدق 
سپس پرویز صداقت، منتقد و پژوهش گر اقتصاد سیاسی به بیان 
بحث خود پرداخت و گفت: »من مورخ نیستم و نمی توانم وارد بحث 
دقیقی تاریخی بشــوم. فرم ارائۀ کتاب »مصدق: ۱299« نکتۀ جذاب 
کتاب اســت. کتاب ما را از زمختی کتاب هــای تاریخی دور می کند 
و با دقت محتوایــی پیش می رود. تجارب دیگر که قالب داســتانی 
داشــت عمدتاً به هزینۀ تحریف تاریخ منتشــر شــده بود. این که این 
کتاب تا حدود زیادی موثق اســت و به  لحاظ فرمی در قالب تازه ای 
ارائه شــده که تاکنون در ایران آزموده نشده بود، نکته ای مثبت است. 
کتاب فرهاد دیبا هم به ویژه در شرایط کنونی اهمیت دارد. شکل گیری 
شخصیت سیاســی مصدق را نتوانستم در این کتاب ببینم؛ او از ابتدا 
تا انتها انسانی دموکرات و مشروطه خواه است. انتطار داشتم، تحول 
شخصیت او را ببینم. بحثی که می خواهم مطرح کنم این سوال است 
که اگر مصــدق را به امروز بیاوریــم چه درس هایــی می توانیم از او 
بیاموزیم؟ به طور مشــخص گرایش مشروطه خواهی که نزد او وجود 
داشته اســت چه نقاط قوت و ضعفی برای امروز دارد؟ اندیشه های 
او چه بدیلی برای امروز ما می تواند ارائه کند؟ می خواســتم به جلسۀ 
مجلس در هشتم آبان ۱3۰2 اشاره کنم که آقای فتاحی نیز به آن اشاره 
کرد. این جلسه برای بررسی انتقال حکومت به رضاخان تشکیل شده 
بــود. نکتۀ مهم بحث مصدق این بود که خطاب به یکی از نمایندگان 
می گوید »حالا عقیده  شما این است که یک کسی در مملکت باشد 
که هم شــاه باشــد و هم رییس الوزرا هم حاکم! اگر این طور باشد که 
ارتجاع صرف اســت. استبداد صرف اســت. پس چرا خون شهدای 
راه آزادی را بی خود ریختید! چرا مردم را به  کشتن دادید؟ می خواستید 
از روز اول بیایید بگویید که ما دروغ گفتیم و مشروطه نمی خواستیم، 
آزادی نمی خواستیم. یک ملتی است جاهل و باید با چماق آدم شود. 
این بحث اصلی من اســت. آن چه مورد نقد اوســت چیزی است که 
در ادبیات سیاســی تحت عنوان تجدد آمرانه بررســی می شــود. من 
این اصطلاح را نمی پســندم و ترجیح می دهم، توسعۀ آمرانه را به کار 
ببرم. در سال های پس از استبداد صغیر تا روی آمدن رضا شاه شاهد 
نابســامانی گسترده هســتیم. این مسائل بســیاری را به این اندیشه 
کشــانده بود که چاره ای جز مشت آهنین نیســت. یکی از مهم ترین 
مدافعین این دیدگاه علی اکبر داور بود. او بارها از اســتبداد مسلحانه 
و اولویت رشــد اقتصادی بر آزادی ســخن گفته بود. بارها به توسعه 
ژاپن اشاره کرده بود و به عنوان سرمشق مطرح می کرد. او معتقد بود 
به زور باید مردم را به کار واداشت. داور امارت باشکوهی برای عدلیه 
ســاخت و قوانین نو تدوین کرد و دست متولیان سنتی را کوتاه کرد. 
اما همان باور نادرســت داور، خود او را هم قربانی کرد؛ سرنوشــت 
تلخ او این را نشــان می دهد. در بهمن ۱3۱۵ مغضوب رضا شاه شد و 
چاره ای جز خودکشی نداشت. او در 2۰ بهمن ۱3۱۵ خودکشی کرد. 
سرنوشت داور روشن ترین گواه شکست سیاست توسعۀ آمرانه است 
که زور را چاره می داند. این زور روزی قســمت خودشــان می شود. 
کارنامه توســعه آمرانه در تجارت دیگر کشــورها هم شکست خورده 
اســت. تجدد دموکراتیک در تجربه ایــران، فرصت کافی برای طرح 
در مقام شیوه حکمرانی نداشت. در دو سالی که مصدق نخست وزیر 
بود کشــور با بحران های متعدد روبه رو بود اما با این حال سطحی از 
آزادی وجود داشــت. او قوانینی مترقی را مد نظر داشت. با توجه به 
ایده های اقتصادی مصدق و دیدگاه های سیاسی او می توان گفت، او 
فردی لیبرال دمکرات یا سوســیال دمکرات میانه رو است. در همان 
مقطع گرایشات دیگر مانند طرفداران اسلام سیاسی، سلطنت طلبان و 
گرایش های چپ نیز وجود داشتند. باید توجه داشت که راهکارهای 
قدیمــی امروز جواب نمی دهد زیرا جهان و ایران تغییر کرده اســت. 
باید این تغییرات را بررسی کنیم. مصدق برجسته ترین چهرۀ سیاسی 
تاریخ معاصر ماست. مهم ترین دستاورد او دموکراسی باوری اوست. 
دموکراسی باوری مصدق را باید تعمیق کرد و در مقام بدیلی تاریخی به 

کار گرفت. باید با تمامی اشکال سلطه، مقابله کرد.«

نقد و بررسی کتاب های مصدق ۱۲۹۹ و دکتر محمد مصدق؛ سرگذشت سیاسی

درس های مصدق برای امروز دریچه: تحلیل عادات

عوارض کاهش مطالعه
فواید کتاب خوانی بر سلامت جسمی و روانی 

در سال های اخیر متأسفانه به صورت متناوب در مورد کاهش 
میزان خرید کتاب و مطالعه می شــنویم. در کنار آن بســیاری از 
کتاب فروشی ها نیز تعطیل می شوند. البته مکان کتاب فروشی راکد 
نمی ماند بلکه به مشاغل دیگری از قبیل سوپرمارکت اختصاص 
داده می شد اما یکی از اســتعاری ترین تبدیل و تحول ها در حوزۀ 
مطالعه و فرهنگ، فعالیت داروخانه به جای کتاب فروشی است! 
یعنی اگر مطالعه تعطیل شود، پیامدهای جسمی و روحی و روانی 
خواهد داشت. البته ارتباط مطالعه با سلامت روان موضوع تازه ای 
هم نیست. در بسیاری از کشــورها برای تشویق مردم به مطالعه 

به فواید آن برای جسم و روح به صورت مکرر اشاره شده است.
از نظر پزشــکی توصیه شده اســت برای تقویت مغز هر روز 
حداقل 2۰ دقیقه برای خواندن باید وقت گذاشــت. در حقیقت 
کتــاب خواندن مانند خــوردن یک غذای فوق العــاده برای مغز 
است. مطالعات با استفاده از تصویربرداری رزونانس مغناطیسی 
عملکردی )fMRI( نشــان داده، خواندن یک کار پیچیده اســت 
که بخش های مختلف مغز را درگیر می کند. با مشــاهدۀ تغییرات 
جریان خون در مغز، محققان می توانند متوجه شــوند که خواندن 
مســیرهای عصبی مغز را تحریک می کند. این تحریک فعالیت 
مغــز، حافظۀ عملکرد شــناختی را افزایش می دهــد. در نهایت 

مطالعه خلاقیت فرد و ظرفیت یادگیری او را افزایش می دهد.
تحقیقات نشان می دهد، مطالعۀ منظم می تواند فشار خون و 
اســترس را کاهش داده و کیفیت خواب را بهبود بخشد. محققان 
هم چنین رابطه ای بین کتاب خواندن و طول عمرپیدا کرده اند زیرا 
خواندن، مغز فرد را فعــال نگه می دارد و آمادگی ذهنی و عاطفی 
را تقویت می کند. از فواید دیگر مطالعه بر سلامت جســم و روان 

می توان به موارد دیگری هم اشاره کرد: 
سلامت شــناختی: خوانــدن، مهارت های تفکــر انتقادی و 
خلاقیــت افراد را افزایش داده و نیز دایرۀ لغات آن ها را گســترش 
می دهد. هم چنین دانش آنان را تقویت و تخیل شــان را تحریک 

می کند.
سلامــت عاطفی: کتاب ها می توانند همــۀ حس ها را در افراد 
ایجاد کنند، از شادی و تعجب گرفته تا غم، ترس و خشم. تجربۀ 
انواع احساســات می تواند به تقویت انعطاف پذیری و توانایی فرد 
برای مقابله با موقعیت های دشوار کمک کند. هم چنین می تواند به 
آن ها در ایجاد هم دلی و ارتباط با مردم و نیز با یادگیری فرهنگ ها و 

تجربیات دیگر از طریق داستان گویی کمک کند.
جنبۀ ســرگرمی: گزینه های زیــادی برای ســرگرمی وجود 
دارد به ویژه با دســتگاه های دیجیتال و سرویس های استریم که 
نمایش ها، فیلم ها، موســیقی و پادکســت ها را اکنون بیش از هر 
زمان دیگری در دســترس قرار می دهند. ممکن اســت برخی از 
افراد، کتاب را نوعی سرگرمی ندانند اما مطمئناً می تواند این گونه 
باشد. کتاب ها می توانند ما را بخندانند و به گریه بیندازند و شور و 
هیجان ایجاد کنند. سرگرمی فواید سلامتی مثبتی از جمله ترشح 
اندورفین در مغــز دارد. هورمون های احســاس خوب به افراد 
کمک می کنند تا آرام شــوند، درد را مدیریت کنند و اســترس را 

کاهش دهند.
تســکین اســترس: فرار به دنیای جذاب کتاب ها می تواند به 
کاهــش ضربان قلــب و آرامش عضلات کمک کنــد. کتاب ها 
هم چنین روشی ســالم برای کمک به افراد در تقسیم بندی زمانی 
هســتند که به جای یک رویداد اســترس زا بر روی یک داستان 
تمرکز می کنند. در نهایت نیز درگیر شدن در دنیای کتاب می تواند 
به زندگــی اجتماعی افراد کمک کند. اجتماعــی ماندن مزایای 
بزرگی از جمله جلوگیری از انــزوا دارد که یک عامل خطر برای 

افسردگی و زوال عقل است.
بر اســاس گزارش های اخیر مراکز تحقیقاتــی، تخمین زده 
می شود از هر ۶ بزرگ سال در انگلیس یک نفر در ماه یک بیماری 
روانی رایج مانند افســردگی یا اضطراب را تجربه کرده اســت. با 
توجه به گزارش مرکز ملی سوادآموزی ۱۶.۴٪ از بزرگ سالان در 
انگلســتان )که برابر با 7.۱ میلیون نفر است( را می توان به عنوان 
افراد دارای »مهارت های ســوادآموزی بســیار ضعیف« توصیف 
کرد. ناتوانی در خواندن و مطالعه می تواند به طور قابل توجهی بر 
بســیاری از زمینه های زندگی یک فرد تأثیر بگذارد. یک مطالعۀ 
جهانی در ســال 2۰23 توســط محققان دانشگاه شــرق آنگلیا 
»ارتبــاط قابل توجهی بین نتایج ســواد، مطالعه و سلامت روان 
در کشــورهای مختلف« نشــان می دهد. بنابراین امروزه کاهش 
مطالعــه دیگر به معنی صرفاً کاهش تعداد کتاب خوان ها نیســت 
بلکه احتمالًا به معنای افزایش تعداد بیماران جسمی و روحی هم 

می تواند باشد.

حسن محرابی
پژوهش گر
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الهام کردا از آن دســت هنرمندان تئاتری است که نامش در 
هر بخشــی از یک نمایش باشد، بدون شک اعتباری برای آن 
اجرا محسوب می شود و آنقدر حرفه ای  است که  هر تماشاگر و 

مخاطب تئاتری را به اجرایش مشتاق و ترغیب می کند.
چه در بازیگری که اجراهایی به یادماندنی در این ســال ها 
از خود برجا گذاشــته است و چه در ســال های اخیر در مقام 

کارگردان یا نویسنده و طراح.
کردا در آخرین کار خود که با گروهی جوان بر صحنه آمده، 
متنی را با برداشتی از نمایشنامه های ساموئل بکت که یکی از 
مهم ترین نویسندگان تئاتر ابزورد است، نگاشته و تلفیق کرده 
است. کلاژی از چند متن بکت که البته فضای متفاوتی را برای 
اجرا می طلبد. چراکه شاخص های نمایشنامه های بکت، تکیه 
 بر فضاســازی معناباختگی، زوال، انزوا و طرد بوده و اهمیت 
بیشتر را به تصویر و فرم می دهد تا دیالوگ و کلمات. به  نوعی 
بکت فرم را به شکلی نو می طلبد و بر آن ذهن و متن های خود را 
استوار می کند. همراه با نوعی تضاد معنایی و اغتشاش کلامی 

و البته تکراری که مدام به چشم می آید.
بکــت همواره از یــک بی زمانی و بی مکانــی در موقعیت 
نمایشــنامه هایش بهــره می بــرد؛ این شــاخصه از جهتی به 
تعمیم پذیری مفاهیم و اتمســفر زمانه اکنون و از جهت دیگر 
به ســرگردانی و آشفتگی انسان معاصر اشــاره دارد. درباره او 
می گویند، آثار بکت مانند صدایی در تاریکی  اســت که آهسته 
به مخاطب نزدیک می شود و به   سان نوعی هوشیاری گذرا که 

حیرت خود را با گیجی و اضطراب به زبان می آورد.
بنابرایــن اجــرای نمایشــنامه های او نیز لاجــرم باید با 
حفظ هوشــیاری به فضای پوچ گرایــی و بیهودگی که او برای 
کاراکترهایش ترســیم می کند، نزدیک باشــد. در عین حال 
او روش و منــش خــاص خود، یعنی نوعی شخصی  ســازی 
ایــن وضعیت را نیز دارد و کاراکترهایــش را در این قالب قرار 

می دهد.
الهام کردا با کلاژی از نمایشــنامه در انتظــار گودو، آخر 
بازی و روزهــای خوش و احتمالًا متن هــای دیگر بکت و با 
اتصال نقاط مشــترک آنان و بده بستانی که کاراکترهای بکت 
با همدیگــر دارند ضمن آنکه فرم خــود را برگزیده و اجرایش 
را طراحی کرده بــه فضای بکتی نیز وفــادار مانده و لابه لای 

مضامین آن شناور است.
بازیگــران خود را بــا گریم هــای فانتزی و اغراق شــده، 
لباس هایی فکر شده و متناسب و تجمعی گروهی آنان بر صحنه 
در فضایی قرار داده که توسط تور تنیس سیاه رنگی احاطه شده 

و همان وضعیت حصر و جبر را القا می کند.
وضعیتی وحشــت زده که به خوبی نزدیک بــه دیالوگی از 

نمایشنامه در انتظار گودو است: »کاری نمی شود، کرد«.
انسانی که در قلمرویی از جبر و پوچی گرفتار است و تمام 
کارها و رفتارهایش دچار یأسی وجودی ا ست، هرچند تلاش 
می کنند از مرزها عبور کرده یا امیدواری دست و پا کنند اما باز 

هم موجوداتی برده وارند که از ارباب خود فرمان برداری دارند. 
بر همین مبنا، اجــرا به دغدغه و وضعیــت جامعه امروز نیز 
پیوند برقرار می کند و ذیل همان ویژگی های بارز فضای بکتی، 
موقعیتی را بازسازی می کند که تداعی روشنی از شرایط انسان 

جامعه فعلی  است.
جامعه ای که بدون شــک تحت همــان حصروجبر حتی 
نمی توانند بــه راحتی زندگی کنند و نفس بکشــند و بردگانی 
هســتند که در عین غرق شــدن در روزمرگی و پوچی منتج از 
آن به ماشین های اطاعت بدل شده اند که قدرت فراوری از آن 
وضعیت را ندارند. اینجا لزوم حضور کاراکتر معروف دیگری از 

بکت احساس می شود.
کاراکتری برگرفته از »هــام« در بازی آخر که روی ویلچر 
نشســته و در ســمت و جایگاه تماشــاگران و رو به صحنه و 
بازیگــران نقش همان ارباب را بر عهــده دارد. خدایگانی که 
اگــر بنده ای، پایش را از قلمرو بیرون بگذارد، توبیخ می کند و 
اجــازه خروج نمی دهد. هرچند خود در نهایت ضعف و نقص 

و انحطاط است.
از ایــن بخش اجرا به ســمتی می رود که امکان شکســت 
وضعیت موجود قوت بگیرد. اجراگــران/ توده که در بازی با 
بادکنک ها در حبابی دســت وپا می زنند، شروع به ترکاندن آن 
حباب ها می کنند. کاراکتری که از ابتدا توانسته شهامت خروج 
از آن قلمروی جبر را داشته باشد، مشوقی ا ست برای عبور از 
مرزها و جذابیت این انتخاب این اســت که این کاراکتر دختر 
جوانی ا ســت. دخترانی که طی چند ســال گذشته در جامعه  
پرتنش امروز، همواره پیشرو و کنش گر بوده و فراتر از مرزهای 

جبری قدم برداشته اند.
همان طور که متن های بکت به طور واضح مملو از نمادها و 
نشانه هاست و دیالوگ ها و ویژگی کاراکترها تفسیرپذیرند، در 
خاطره تحمل ناپذیر یک همهمه نامفهوم نیز این امر و روش، 

رعایت  شــده و توانسته آن نشانه ها را به تصویر بکشد و فرم را 
کاملًا غالب نگه دارد و بــرای هر مفهوم و دیالوگ و منظور، 
قاب های تصویری، میزانسن ها، حرکات و اکت ها، پرفورمنس 
و اکسســوارها را جایگزین و معادل سازی کند. برای این امر 
شــناخت نسبتاً کاملی باید از بکت، فضای ذهنی و نوشتاری 
و البته اتمســفر جاری در نوشته هایش داشــت. البته در این 
اجرا تا جای ممکن لحاظ شده اما شاید آنچه خروجی نهایی 
این دســت اجراها که به  نوعی ضد روال رایج و داســتان گوی 
مورد پســند اغلب علاقه مندان به تئاتر است، تنها مخاطبان 
علاقه مند به اجراهای فلسفی، فرمال، پست مدرن و طرفداران 
بکت را راضی روانه کند. تماشاگرانی که در پی ربط و واکاوی 
تمام عناصر اجرا با مفاهیم اگزیستانسیالیستی انسان و مواجهه 
با فضای یأس و تباهی قرن بیســتم پس از جنگ های جهانی 
و تحولات سیاسی و رشد تفکرات ضدایدئولوِژیکی، خواهان 
تماشای تئاتر هستند، یا آنانی که مایل اند تلفیقی از آثار بکت را 

در قاب  های بصری و در سبکی پست مدرن بر صحنه ببینند.
» خاطره تحمل ناپذیر«، تئاتر مفهومی و اجتماعی- سیاسی 
که از قضا نه مانیفســت می دهد و نه تبلیغ ایدئولوژی خاصی  
است و تنها با تکیه  بر فرم و نشانه، نوعی ضد تئاتر را به صحنه 
می آورد تا تماشــاگر را از حاشــیه امن و جــذاب یک اجرای 
خطی و داســتان گو خارج کرده و در چالشی با وضعیت زمانه 
خود روبه رو کنــد. اجرا با بازی خوب بازیگرانش و کلاژهای 
تصویری و نریشــن انتهای آن توســط الهام کــردا که به طور 
ضمنی به مفاهیم مورد نظر اشــاره می کنــد به وضوح خود را 
از تفســیر رئالیســتی دور کرده و وارد حوزه انتزاعی می شود. 
بنابراین انتظار دارد که تماشــاگر نیــز او را خارج از این مرزها 
ببیند، بشــنود و بیندیشد و در عین حال پیوندهای مرتبط را با 

جریان های حاضر در واقعیت انسان و جامعه امروز بیابد. 

نگاهی به نمایش خاطره تحمل ناپذیر یک همهمه  نامفهوم

گزارش سینمای ایراندر قلمرو بکت

اسامی توقیفی ها را اعلام کنید
 درخواست مدیر سابق سازمان سینمایی 

از مدیران فعلی

»مســیح پســر مریم بعد از گذشت سه ســال با دریافت 
پروانه نمایش از وزارت ارشــاد مجــوز اکران گرفت«. خبری 
که 27 مرداد در رســانه ها منتشــر و حاکی از آن بود که دولت 
سیزدهم در روزهای پایانی فعالیت خود، فیلمی را از وضعیت 
بلاتکلیفی درآورده که به مدت سه سال در همین دولت توقیف 
بوده اســت. این فیلم را شــاید بتوان جزو همان دسته آثاری 
دانســت که روح الله سهرابی، مدیرکل اداره نظارت بر نمایش 
فیلم سازمان سینمایی در برنامه »هفت« به آن اشاره کرده بود.
این مدیر ســینمایی 2۵ تیرماه ۱۴۰3 بــا حضور در برنامه 
تلویزیونی »هفت« و با اعلام این مطلب که »وقتی مسئولیت 
پروانه نمایــش را بر عهده گرفتم بیش از ۵۰ فیلم توقیف بود« 
بیان کرد: »همه می دانند که خیلی از ســرمایه گذاران به دلیل 
توقیف فیلم ها از ســینما رفته اند چون تضمینی نداشته اند اما 
الان تضمینی هســت؛ چراکه عالی ترین مقام سینمایی کشور 
اعلام می کند، مطلقاً در این دوره فیلمی توقیف نخواهد شــد. 
امروز من می توانم با افتخار اعلام کنم ما حتی یک فیلم توقیفی 
نداریم و باری روی دســت مدیران بعدی نگذاشته ایم«. او در 
بخشی دیگر از صحبت هایش، اسامی بیش از ۵۰  فیلمی که با 
پیگیری در دولت سیزدهم مشکل شان حل شده را اعلام کرد.

بعد از صحبت های ســهرابی، محمدمهدی طباطبایی نژاد 
که در دولت دوازدهم به مدت دو سال مدیرکل اداره نظارت بر 
نمایش فیلم سازمان سینمایی بود در صفحه اینستاگرامش یک 
استوری منتشر کرد و نوشت: »جناب آقای سهرابی، مدیرکل 
نمایش سازمان ســینمایی در برنامه هفت اعلام کردند که در 
دولت قبل ۵۰ فیلم ســینمایی توقیف شدند. لطفاً در راستای 
شفافیت، اسامی ۵۰ فیلم و وضعیت امروز آنها را اطلاع رسانی 
کنند!« طباطبایی نژاد در گفت وگو با صبا درباره صحبت های 
روح الله سهرابی گفت: »ابتدا باید یک نکته را بگویم. ما باید 
واژه فیلم توقیفی را تعریف کنیــم. فیلم توقیفی به چه فیلمی 
می گوینــد؟ به فیلمی که پروانه نمایش گرفته اما اجازه نمایش 
نداشــته باشــد. مثل فیلم »آدم برفی« که پروانه گرفت اما از 
سینماها پایین کشیده شد یا مثلًا فیلم »رستاخیز«. آمار تعداد 
این گونه فیلم ها در سینمای ایران کمتر از یک درصد است. اما 
فیلم های دیگری هم هستند که به آنها فیلم توقیفی نمی گوییم. 
این فیلم ها در واقع در مســیر اصلاح هســتند. ممکن است 
اصلاحات یک ماه، دو ماه یا حتی دو ســال طول بکشد. اما 
اینها توقیف نیستند بلکه درحال انجام اصلاحات لازم هستند. 
مثلًا شورای پروانه نمایش، اشکالاتی را به فیلمی گرفته و آن 
اشــکالات باید رفع شوند. ممکن اســت نیاز به ضبط مجدد 
باشــد، یا تهیه کننده در برابر انجام اصلاحات مقاومت کند یا 
موانعی وجود داشــته باشد. اما پس از انجام اصلاحات، فیلم 
به نمایش درمی آید و توقیف محســوب نمی شود. این آماری 
که دوســتان ارائه کرده اند بیش از 8۰ درصدشــان مربوط به 

فیلم هایی است که درحال اصلاح بودند«.
او مجوز نمایش »مسیح پسر مریم« را غیراخلاقی دانست 
و گفت: »مدیران سینمایی در صحبت هایشان ادعا می کنند در 
دولت سیزدهم هیچ فیلمی نبوده که پروانه ساخت گرفته باشد 
و پروانه نمایش نگرفته باشــد. این هم یک گزاره غلط است 
که با تاکید زیادی مطرح کردند. چه کســی گفته شما پروانه 
ساخت داده اید و پروانه نمایش نداده اید؟ فیلم »کیک محبوب 
من« در دولت شــما پروانه ســاخت گرفت و در دولت شما 
پروانه نمایش نگرفت. فیلم مسیح پسر مریم اولین فیلمی بود 
که در دولت سیزدهم، پروانه ساخت گرفت و امروز 28 مرداد، 
یعنی دو روز مانده به اینکه این اداره تعطیل شــود به آن پروانه 
نمایــش داده اند. این کار غیراخلاقی اســت«. طباطبایی نژاد 
همچنین درباره تعداد فیلم های توقیفی بعد از انقلاب می گوید: 
»براســاس آماری که از ابتدای انقلاب تا امروز، یعنی ســال 
۱۴۰3 جمع آوری کرده ام به  طور متوســط ســالانه حتی یک 
فیلم »توقیفی« هم نداشته ایم. تعداد فیلم هایی که به آنها پروانه 
نمایش داده نشــده در کل کمتر از ۵۰ فیلم اســت. منظور من 
فقط فیلم های ســینمایی اســت نه تله فیلم ها و موارد مشابه؛ 
چراکه مثلًا در فهرســتی که آقای ســهرابی ارائه کرده بودند، 
تله فیلم هــا هم قرار داشــت. درباره فیلم هــای توقیفی دولت 
یازدهم و دوازدهم نمی توانم دقیق بگویم اما فکر نمی کنم تعداد 
آنها از انگشــتان یک دست هم بیشتر باشد. در این 8 سال ما 
فقط یک درصد فیلم توقیفی داشته ایم. این درصد بسیار مهم 
است! اما اگر بخواهیم درباره فیلم های »بلاتکلیف« صحبت 
کنیم، آنها را می توانیم بررسی کنیم. مواردی که آقای سهرابی 
عنوان کرده اند، هیچ  کدام دال بر توقیف یا بلاتکلیف بودن یک 
فیلم نیســتند. این فیلم ها در مسیر گرفتن مجوز بودند، برخی 

کندتر و برخی سریع تر«.

نیلوفر ثانی
منتقد



تحلیل تحولات اقتصادی توسعه سال هفتم  شماره 061769
سه شنبه  30 مرداد 1403

دیدگاه: تحلیل اقتصادی

شــاخص کل بورس تهران طی روز دوشــنبه با رشد بیش از  
7هزار واحدی به 2 میلیون و 38 هزار واحد رسید. ترمز بازار 
پس از سه روز پرهیجان سرانجام در روز گذشته کشیده شد. 
به طوری کــه نماگر اصلی در نیمه اول بازار تا  2 میلیون و ۴۰ 
هزار واحد نیز پیشــروی کرد، ولی در ساعات پایانی، بر فشار 
عرضه ها افزوده شد. طی دادوستدهای سومین روز هفته، 7۰ 

میلیارد تومان سرمایه حقیقی از بازار خارج شد. 

آخرین برآوردها نشــان می دهد p/e آینده نگر بازار ســرمایه 
به زیر ۵ واحد رسیده اســت که نسبت به روند تاریخی آن در 
 p/e سطوح پایینی قرار دارد. بورس همواره نسبت به حضور
آینده نگر در کانال ۴ واحد، حساسیت داشته و واکنش مثبت 
نشان داده است. در نیمه دوم 98، تیر۱۴۰۰، بهمن ۱۴۰۰ و آبان 
۱۴۰۱ این نسبت زیر ۵ واحد بوده است. اما نوع واکنش بازار 

سهام، در برهه های مختلف تاریخی متفاوت بوده است. 

در تیرماه سال جاری، در کل کشور بیش از 8 میلیون و ۶۰۰ هزار 
فقره چک به ارزش ۶۴۴8 هزار میلیارد ریال در سامانه چکاوک 
مبادله شده است. در تیرماه سال جاری  89/۴ درصد چک های 
مبادله شــده در سامانه چکاوک وصول شــده است. در استان 
تهران حدود 2 میلیون و 7۰۰ هزار فقره چک به ارزشــی بالغ بر 
3۱۱3 هزار میلیارد ریال مبادله شد. اصفهان و خراسان رضوی 

بیشترین سهم را در مقایسه با سایر استان ها دارند. 

چک های تیر  وصول شدنسبت قیمت به درآمدخروج پول از بورس

هجوم به بازار طلا
چرا مقابل طلافروشی صف خرید تشکیل شد؟

دیــروز طلا فروشــی ها و مغازه هایــی که جــا کلیدی 
می فروختند جای ســوزن انداختن نبود، چون شــایع شده 
بود کــه در تاریخ خاص هرکس طلا بخرد پول دار و هرکس 

جاکلیدی بخرد، خانه دار می شود.
نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر در همین زمینه گفت: 
در پی انتشار محتوای فضای مجازی درباره اینکه خرید هر 
مقدار طلا در روز ۱3 صفر خوش یمن اســت و به اصطلاح 
»شــگون« دارد، روز گذشته شاهد صف طویل خرید طلا 
بودیم و بازار بســیار شــلوغ بود. محمد با بیــان اینکه روز 
یک شــنبه در بازار طلا شــاهد صف وحشتناک و طولانی 
مردم برای خرید طلا بودیم، اظهار کرد: در سال های گذشته 
مطلقاً چنین چیزی در بازار طلا دیده نمی شــد و این میزان 
تقاضا برای خریــد طلا در روز ۱3 صفر تنها به دلیل تاثیر 
محتــوای فضای مجازی بر روی مردم اســت. نایب رئیس 
اتحادیــه طلا و جواهر تاکید کرد: فــارغ از اینکه این باور 
درست اســت یا غلط، این میزان اثرگذاری فضای مجازی 
بر روی رفتار و باور مردم قابل تأمل است که چرا تبلیغات و 
محتوای فضای مجازی این گونه رفتار مردم را تغییر می دهد. 
این تقاضای قابل توجه برای خرید طلا درحالی بود که در 
سال های گذشته چنین رسم ورسومی را در بین مردم ندیده 
بودیم و باید بررسی شود چگونه فضای مجازی توانسته بر 
باورها و اعتقادات مردم چنین اثری بگذارد. کشــتی آرای 
افزود: عمده خریدها هم برای طلاهای یک گرم و کمتر از 
یک گرم بود. او با بیان اینکه روز ی کشنبه دیدن صف بستن 
مردم برای خرید طلا بســیار تعجب آور بود، گفت: معتقدم 
این اقدام و این رویه یک مبارزه دینی است و هر تشکیلاتی 
که با هر نیتی با انتشار این محتوا در فضای مجازی و شبکه 
اجتماعــی که در روز ۱3 صفر باید یک تکه طلا خریداری 
کرد، می تواند در حوزه هــای دیگر هم چنین اثری را بر باور 
مردم بگــذارد. نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر ادامه داد: 
همین اقدام مردم و باور جدید باعث شــد روز گذشته سکه 
7۵۰ هزار تومان و هر گرم طلا ۱۰۰ هزار تومان گران شــود 

درحالی که نرخ ارز و اونس جهانی تغییری نکرده بود.

 Wتحولات بازار طلا
دیروز دوشنبه، 29 مردادماه روند نرخ شاخ های ارزی در 
معاملات غیررسمی افزایشــی بود. قیمت دلار که در بازار 
روز یک شــنبه به رقم ۵8 هزار و 2۵۰ تومان رسیده بود در 
بازار روز گذشته رشــد ۴۵۰ تومانی را تجربه کرد و در رقم 
۵8 هزار و 7۰۰ تومان به فروش رســید. یورو و پوند نیز به 
ترتیب با رشــد نرخ های 7۵۰ و 9۵۰ تومانــی در ارقام ۶۴ 
هــزار و 9۰۰ تومان برای یورو و 7۶ هزار و 2۵۰ تومان برای 
پوند معامله شدند. معامله گران بازار سکه و طلا نیز در روز 
گذشته شاهد رشــد نرخ های این بازار بودند. سکه طلا در 
عصر روز گذشته با رشد چشمگیر یک میلیون و ۴۰۰ هزار 
تومانی نســبت به نرخ روز گذشته در رقم ۴2 میلیون و 79۰ 
هزار تومان به فروش رسید. نیم سکه حدود 7۰۰ هزار تومان 
رشــد کرد و در رقم 23 میلیون و 2۰۰ هــزار تومان معامله 
شد. ربع سکه نیز با رشــد قیمت ۵۰۰ هزار تومانی خود به 
رقم ۱۵ میلیون تومان رسید. برخی از کارشناسان رشد نرخ  
بازارهای ارز و طلا در روز گذشــته را ناشــی از اعتقاد به 

خوش یمنی روز ۱3 ماه صفر می دانند.
شکاف میان بازارهای ارز کشور کوچک تر شد. به نظر 
می رسد بازارساز با جدیت به دنبال کاهش رانت موجود در 
بازار است. داده ها نشــان می دهد که در ماه های گذشته از 
سال جاری نرخ شاخص های ارزی به خصوص نرخ دلار، 
در معاملات مرکز مبادله ارز و طلا روندی افزایشی را تجربه 
کرده اند. در بیشتر روز های بازار سال جاری نرخ اسکناس 
دلار مرکز مبادله با شیب کمی درحال افزایش بود. البته در 
بعضی روز های بازار نیز مشاهده می شد که شاخص مذکور 
رشــد نرخ های قابل توجهی را تجربه کند. اما در مجموع 
برایند این رشــد قیمت های ریز و درشت منجر به رشد ۱3 
درصدی قیمت اســکناس دلار در معاملات رســمی شده 
است. در مقابل نرخ دلار در معاملات بازار آزاد سال گذشته 
را حوال رقم ۶۰ هزار و 2۰۰ تومان به اتمام رســاند و در سل 
جاری نیز رشد قیمت های چشمگیری را تجربه کرد؛ اما با 
فاصله گرفتن ریسک های سیاسی از بازار در روز های اخیر 

در کانال های قیمتی ۵8 و ۵9 هزار تومانی معامله شد.
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نسرین خدادادی
خبرنگار سازندگی

وزارت راه، یکی از قدیمی ترین وزراتخانه ها در نظام اداری 
ایران است که همیشــه مردان سکان آن را در دست داشته اند. 
پیشینه شــکل گیری این وزارتخانه به ســال ۱2۶۰ و تاسیس 
وزارت فوائد عامه در دوران سلطنت ناصرالدین شاه بازمی گردد. 
ترکیب فعلی این وزارتخانه در 3۱ خرداد ۱39۰ با رای مجلس 
و تایید شورای نگهبان، از ادغام وزارت راه و ترابری با وزارت 
مســکن و شهرسازی شکل گرفت. این وزراتخانه متولی اداره 
امور حمل ونقل زمینی، دریایی و هوایی و همچنین تصمیم گیر 

اصلی درباره سیاســت های بخش مســکن اســت، 
اموری که در فرهنگ کار ایران، ذاتاً مردانه به حساب 

می آیند و معمولًا زنان در آن نقشی ندارند.
قبل و بعــد از انقلاب، زنــان در وزارتخانه های 
آموزش وپرورش و بهداشــت و درمــان یا امور زنان 
متصــدی امور بوده انــد؛ چنان  که پیــش از انقلاب 
خانم مهناز افخمی، وزیر مشــاور زنــان بود و خانم 
فرخ رو پارســا، ســکان وزارت آموزش وپرورش را 
در دســت داشــت و بعد از انقلاب هم خانم مرضیه 
وحید دستجردی، وزیر بهداشت و درمان شد. با این 
حــال، هیچ  وقت چه پیش از انقــلاب و چه پس از 
انقلاب، زنان به رده های مدیریتی در وزارتخانه هایی 
مثــل راه و شهرســازی یا صنعت  و معــدن یا نفت 
انتخاب نشده اند، چون تصور غالب این است که این 

وزارتخانه ها برای مردان ساخته  شده اند.
حالا فرزانه صادق مالواجرد که متولد همدان اســت، برای 
تصدی این وزراتخانه به مجلس معرفی شده است. او کیست 
و چــه ویژگی هایی دارد که مســعود پزشــکیان را متقاعد به 

انتخاب او کرده است؟

 Wفرزانه صادق کیست؟
فرزانه صادق متولد 2۱ شهریور سال ۱3۵۵، متاهل و دارای 
یک فرزند اســت. وی دارای مدرک کارشناسی ارشد پیوسته 
معماری از دانشگاه تهران و دکترای شهرسازی از دانشگاه آزاد 
اسلامی واحد علوم و تحقیقات است. فرزانه صادق مالواجرد 
متولد همدان است اما احتمالًا ریشه اش به روستای مالواجرد 
برمی گردد. مالواجرد، روستایی در استان اصفهان ایران است 
که در حاشــیه جنوب غربی تــالاب بین المللی گاوخونی و در 
فاصله ۴۰ کیلومتری مرکز شهرســتان ورزنه و ۱2۰ کیلومتری 
جنوب شرقی شهر اصفهان و در مرز استانی اصفهان، فارس و 
یزد واقع شده است. کسی نمی داند؛ شاید اجداد خانم صادق 
همین جا به دنیا آمده اند و شاید هیچ نسبتی با این منطقه ندارند 
اما هرچه هســت، او را همدانی می داننــد. او فارغ التحصیل 
رشته شهرســازی از دانشگاه آزاد همدان است و از دوره دیپلم 
در اداره راه و شهرسازی اســتان همدان استخدام شده است. 
همسر خانم صادق، نظامی بوده که اکنون بازنشسته شده اما در 
شرکت سرمایه گذاری غدیر به کار مشغول است. فرزانه صادق 
در زمان ســعید حناچی، به عنوان مدیرکل راه  و  شهرســازی 
انتخاب شــد و پس از آن، مســتمر از نردبان نظــام اداری در 
شهرداری و وزارت راه  و شهرسازی بالا رفت. صادق مالواجرد 
پیش از این به عنوان دبیر شــورای عالی شهرسازی و معماری 
ایران و معاون معماری و شهرسازی وزارت راه و شهرسازی در 

این وزارتخانه فعالیت داشته است. 
او در ســال ۱397 به مدت ۶ ماه در زمان شهرداری پیروز 
حناچی به سمت مدیرکل شهرسازی و طرح های شهری تهران 
منصوب شــد. در دی ماه ۱397 توسط محمد اسلامی، وزیر 
وقت راه و شهرسازی به سمت معاونت شهرسازی و معماری 

ایران و دبیر شورای عالی شهرسازی و معماری ایران در وزارت 
راه و شهرســازی درآمد. در مرداد ۱۴۰2 پس از حاشیه های به 
وجود آمــده مبنی بر مخالفت صادق با سیاســت های مغایر 
کمیسیون ماده ۵ در شورای عالی شهرسازی توسط شهردار 
تهران علیرضا زاکانی، وزیر راه سابق مهرداد بذرپاش، فرزانه 
صادق را از معاونت وزارت کنار گذاشــت و به سمت مشاور 
خود منصوب کرد. ســوابق او در این حوزه نشان می دهد، در 
صورت کسب رای اعتماد از مجلس، »تهران و همه شهرهای 

کشــور از فروش تراکم و تغییر کاربری« برای حداقل ۴ سال 
نجــات پیدا می کنند. فــروش تراکم، مدلــی از صدور مجوز 
ســاخت است که در شــهرداری ها، »طبقه اضافه تر از سقف 
مجــاز طرح تفصیلی« از طریق لابی ها در کمیســیون ماده ۵ 

شهرها،  به سازنده های »اضافه خواه« داده می شود.
این کار از نظر شــهرداران، »تخلف یا عیب« نیســت اما 
از منظر کارشناسان شهرســازی، چون باعث دور زدن طرح 
تفصیلی شهرها می شود، »غیرقابل قبول« و به زیان »کیفیت 

زندگی شهری« است.
انتخــاب فرزانه صادق مالواجرد می توانــد، پایان »قرارگاه 

مسکن شهرداری تهران« باشد. 
شــهرداری تهــران در دوره زاکانــی، خــود را مشــغول 
»مسکن سازی« روی زمین های ذخیره و همچنین زمین هایی 
که مالکیت آن به افراد حقیقی و حقوقی تعلق داشــته است، 
کرد. این درحالی است که برخی ماموریت های اصلی مدیریت 
شــهری ازجمله »حــل ابرمعضل ترافیــک و آلودگی هوا«، 

بلاتکلیف و معلق مانده است.
 همچنین فرزانه صادق از دی ماه ۱۴۰2 مدیرعامل سازمان 
اموال و املاک کوثر وابســته به بنیاد شــهید و امور ایثارگران 
است. صادق از بدو استخدام در سال ۱38۰ به عنوان کارشناس 
دفتر معماری و طراحی شــهری وزارت مسکن و شهرسازی 
مشغول به کار شــد که از سمت های او معاون دفتر نظارت بر 
طرح های توسعه و عمران شهری وزارت مسکن و شهرسازی، 
معاون مســکن و شهرســازی اداره کل مسکن استان همدان، 
مدیــرکل دفتر معماری و طراحی شــهری و بافت های واجد 

ارزش وزارت راه و شهرسازی بوده است.
 او درحال حاضر معاون سیدامیرحســین قاضی زاده هاشــمی 
است که در دو دوره اخیر، در انتخابات ریاست جمهوری شرکت 
کرده اســت. ســازمان املاک و اموال کوثر بنیاد شــهید و امور 
ایثارگران کشــور، نهادی اســت که خانم صادق مدیریت آن را بر 
عهده دارد و به همین دلیل معاون آقای قاضی زاده به شمار می رود.
چنــد ماه قبــل از برکنــاری وی از معاونت شهرســازی 
و معمــاری، ویدئویی درباره جمعیت شــهر تهران و ســند 

آمایش ســرزمین به تیتر رسانه ها تبدیل شــده بود. علاوه بر 
این، نامه هایی از خانم صادق به رســانه ها درز کرد که در آنها 
تخلفات علیرضا زاکانی در کمیسیون ماده ۵ مطرح شده بود، 
موضوعی که برکناری وی را از ســمت معاونت شهرســازی 
و معمــاری وزارت راه و شهرســازی در پی داشــت. فرزانه 
صادق در تاریخ ۱۵ تیرماه ســال ۱۴۰۱ در نامه ای به شــهردار 
تهران نوشته بود: »برابر مقررات طرح تفصیلی تهران، مصوب 
شورای  عالی شهرسازی و معماری، هرگونه پیشنهاد در مورد 
ضوابط خاص احداث بنا در محدوده بافت فرسوده 
شــهر تهران پس از تصویب کمیسیون ماده ۵ باید به 
تصویب شــورای عالی شهرسازی و معماری برسد؛ 
لذا هرگونه اقدام اجرایی براســاس مصوبه کمیسیون 
ماده ۵ تا قبل از تصویب شورای عالی شهرسازی و 
معماری فاقد وجهه قانونی بوده و مسئولیت تبعات 
آن به عهده شــهرداری خواهد بــود«. نامه ای که به 
صراحت سیاست شــهرداری تهران در زمینه صدور 
پروانه های جدید را به چالش کشیده بود. اما شهردار 
تهران بارها از این سیاست دفاع کرده است. همچنین 
مالواجرد نســبت به کارشناسی اراضی مسکن مهر، 

انتقادی را وارد کرده است.

 Wبرنامه های وزیر پیشنهاد
وزیر پیشــنهادی راه و شهرســازی دربــاره چهار موضوع 
بخش مســکن، ایــده دارد. خانم صــادق در گفت وگویی با 
»دنیای اقتصاد« اعلام کرده که تصمیمات کمیسیون ماده ۵ و 
اختیارات ویژه شهرداران باعث شده ساخت وسازهایی خارج 
از ظرفیت شهرها انجام شــود. بنابراین بساط تراکم فروشی و 
تغییرکاربــری در این دوره در صــورت رای اعتماد مجلس به 
صادق جمع می شود. فرزانه صادق همچنین مشکلی با ساخت 
آپارتمان های کم متراژ از طریق حذف مانع »پارکینگ اجباری« 
هم ندارد. با این حال او بر واقعیت بازار مسکن در بحث گسل 
متــراژی عرضه و تقاضــا مهر تایید می زنــد و می توان به حل 
این مســاله امیدوار بود. وزیر پیشنهادی راه وشهرسازی اما با 
»زمین گشایی« در برنامه هفتم مخالف است. رئیس کمیسیون 
عمران مجلس روز گذشته اعلام کرد، در برنامه وزیر پیشنهادی 

راه و  شهرسازی باید طرح جدایی راه و مسکن دیده شود.
وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی نوعی از »توسعه شهر« که 
برخی شهرداران مجنون آن هستند را قبول ندارد و در مقابل، 
راه اصلی توسعه شهرها را در »تضمین افزایش کیفیت زندگی« 
می داند. در برنامه فرزانه صادق بر »توســعه درونی شهرها« 
تاکید شــده است. معاون اسبق شــهرداری تهران در توصیف 
مدل جهانی »توسعه شهر« که وزیر پیشنهادی مدافع آن است، 
می گوید: هر نوع سیاســت توسعه شــهر باید رفاه اقتصادی، 
سیاســی و اجتماعی شهروندان را تضمین کند، برآیند این سه 

اصل است که باعث افزایش کیفیت زندگی می شود.
عبدالرضا گلپایگانی  تاکید می کند، افزایش مرز محدوده 
شــهرها به معنای بازتــر کردن کمربند شهرهاســت که باید 

جوانب آن در نظر گرفته شود.
خانم صادق بیش از 2۰ سال در حوزه شهرسازی نهادهایی 
مانند شــهرداری تهران و وزارت راه کار کرده اما مخالفانش 
می گویند، به  اندازه کافی تجربه ندارد؛ چون به اعتقاد آنان در 
بخش راهسازی و حمل ونقل »کار تخصصی نکرده است. با 
این حال دیروز کمیســیون عمران با برنامه های فرزانه صادق 
موافقت کرد که نشان می دهد او برای گرفتن رای اعتماد مسیر 

دشواری پیش رو ندارد.

راه در دست زنان
ادامه تیتر یک
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گــروه اجتماعی: محســنی اژه ای، رئیس قــوه قضائیه دیروز 
گفته که »مســاله رمزارزها جدی اســت؛ هم مفسدین از آن 
اســتفاده می کنند هــم کلاهبردارها« او تاکید کــرده که »در 
بعضی موضوعات و شرایط خاص می شود از رمزارز ها استفاده 
مناسب و صحیح کرد. در حوزه رمزارز ها نیاز به قوانین شفاف 
داریم. باید اطلاع رســانی جدی در این مورد انجام شود. یکی 

از وظایف اصلی بانــک مرکزی تدبیر در حوزه 
رمزارز هاســت باید در این حوزه تصمیم سازی 
شــود«. این اظهارات بعد از آن اتفاق افتاد که 
چند روز پیــش او در بازدید از مجتمع قضایی 
تخصصی ویژه رســیدگی بــه جرائم اقتصادی 
تهران در جلســات بازپرسی و رسیدگی به چند 
پرونــده مهم ازجمله »رمــزارز کینگ مانی« و 

»کریپتولند« شرکت کرد.
رمزارز)یا ارز رمزپایه( گونه ای پول دیجیتال 
اســت که در آن تولید واحد پول و تایید اصالت 
تراکنــش پــول بــا اســتفاده از الگوریتم های 
رمزگذاری کنترل می شــود و معمولًا به صورت 
نامتمرکز )بدون وابســتگی بــه یک مرجعیت 
مرکزی( کار می کند. با توجه به تعدد تعاریف و 
تغییرات در مصادیق رایج رمزارز این عبارت از 

نظر حقوقی دقت کافی ندارد.
در جایی دیگــر، رمزارز به صورت »هرگونه 
ارزی که تنها به صــورت دیجیتالی وجود دارد 
معمولًا صادرکننده یا تنظیم کننده مرکزی ندارد 
اما از سامانه توزیع شده برای ذخیره تراکنش ها 
و مدیریت انتشــار واحدهای جدید اســتفاده 
می کند و برای ممانعت از جعل و تراکنش های 
متقلبانه بر رمزنگاری تکیه دارد« تعریف شــده  
کسفورد ابتدا در  اســت. همچنین در واژه نامه آ

ســال 2۰۱۴ رمزارز همان ارز دیجیتالی تعریف شده بود که در 
آن از فنون رمزنگاری برای قانون گذاری تولید واحدهای جدید 
ارز و تایید انتقال وجوه استفاده می کند و مستقل از یک بانک 
مرکزی وجود دارد اما امروزه هرگونه ســامانه پول الکترونیکی 
که برای خرید وفروش آنلاین استفاده می شود و نیازی به بانک 

مرکزی نداشته باشد را رمزارز تعریف می کنند.
اســتفاده از رمــزارز از پدیده های نوظهــور اقتصادی  در 
ســال های اخیر اســت و حتی برخــی از آن به  عنــوان راهی 
جایگزین برای تبادلات پولی به شیوه رایج در آینده نزدیک یاد 
کرده اند؛ همچنین دولت دوازدهم مصوباتی برای نحوه استفاده 
از رمرارزها تعیین کرد و مراکز استخراج آن را جزو واحدهای 

تولیدی صنعتی دانست.
براساس مصوبه ۱3 مرداد ۱398 هیات وزیران درخصوص 
اســتفاده از رمزارزهــا، اســتخراج فرآورده های پردازشــی 
رمزنگاری شــده رمز ارزها )ماینینگ( بــا دریافت مجوز از 
وزارت صنعت، معدن و تجارت مجاز است اما استفاده از رمز 
ارز صرفاً با قبول مســئولیت خطرپذیری از سوی متعاملین در 

مبادلات خارجی صورت می گیرد و مشمول حمایت و ضمانت 
دولت و نظام بانکی نمی شود.

پیش از آن دولت تصویب کرده بود »رمزارزهای استخراج 
شده براساس مجوزهای صادره صرفاً برای تامین ارز واردات 
کشور و براساس مقرراتی که بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران تعیین می کند، قابل مبادله خواهند بود« و »سقف مجاز 

رمز ارز استخراج شده و قابل مبادله توسط هر واحد استخراج 
کننده براســاس میزان انرژی مصرف شــده توسط آن واحد و 
طبق دســتورالعمل وزارت نیرو تعیین و به  صورت دوره ای به 

بانک مرکزی اعلام می شود«.

 Wخلأ قانونی در حوزه رمزارزها
بر این اســاس، آنچه مبرهن است مبانی قانونی استفاده از 
رمزارزها باید شناســایی شــود زیرا اکنون خلأ قانونی در این 
حوزه وجود دارد و مشــکلی که در زمینه فعالیت شرکت های 
حوزه رمزارزها وجود دارد این است که کارگزاری های بسیاری 
از آنها خارج از کشــور است اما اکنون آن دسته از شرکت هایی 
که داخل کشور فعالیت دارند یا منشأ فعالیت آنها قابلیت پیگرد 
دارد، درحال رصد هســتند. در همین راســتا نیز پرونده های 
بســیاری در دستگاه قضایی در جریان رســیدگی قرار دارد و 
براســاس آخرین اطلاعات از دادگستری استان تهران، پرونده 
صرافی کریپتولند با بیش از ۵۱ هزار شــاکی نخستین پرونده 
کثیرالشاکی اســت که موضوع آن به رمزارزها برمی گردد. در 

سال ۱۴۰2 حکم نهایی پرونده صرافی کریپتولند صادر همچنین 
جلســات دادگاه پرونده کینگ مانی با بیش از پنج هزار شاکی 
نیز برگزار شــد و پرونده نیز به دادگاه ارسال شد که در ادامه به 

اختصار به آنها اشاره شده است.
مدیرعامل صرافی رمــزارزی کریپتولند و مدیر و گرداننده 
برخی از کانال های تلگرامی و ســایر بسترهای حوزه فضای 
مجازی با سوءاســتفاده از شــناخت محدود 
آحــاد مــردم از حــوزه رمزارزها در کشــور و 
حتی سطحی بودن آشــنایی برخی از نهادهای 
اجرایی با این موضوع و جذابیت آن برای انجام 
معاملات غیرقانونی، مبــادرت به ایجاد توکن 
BRG کرد؛ درحالی که این توکن بدون پشتوانه 

بود و هیچ گونه مجوزی از بانک مرکزی دریافت 
نشده بود. پس از مدتی حجم بسیاری از توکن 
جعلی BRG توسط ســرمایه گذاران خریداری 
شد و متهم نیز به واسطه این اقدامات، مبالغی 
هنگفت را از مردم به وســیله صرافی رمزارز و 

فروش توکن به دست آورد.
پرونده صرافی کریپتولند با بیش از ۵۱ هزار 
شاکی خصوصی طی چند سال در یکی از شعب 
دادگاه انقلاب ویژه رسیدگی به جرایم اقتصادی 
برسی شد و این پرونده که چندین متهم داشت 
دو متهــم اصلــی آن بــه ۱۵ و 8 ســال حبس 
همچنین پرداخت ردمال و جزای نقدی در حق 

شاکیان محکوم شدند. 

 W کینگ مانی« و کلاهبرداری ۱۰۷ میلیون«
یورویی

پرونده موســوم بــه کینگ مانــی با حدود 
پنج هزار شــاکی از پرونده های کثیرالشــاکی 
در دستگاه قضایی اســت. این پرونده که 8 متهم اصلی دارد، 
کیفرخواســت آن با عنــوان اتهامی »اخلال عمــده در نظام 
اقتصادی کشــور« صادر شــده است و شــکات آن از نقاط 

مختلف کشور هستند.
مشــتریان برای خرید این ارز جعلــی از طریق جابه جایی 
بیت کویــن، یورو و یا دلار اقدام می کرده و با واریز وجه نقد به 
حساب شرکت بادران گســتر به مدیرعاملی متهم ردیف دوم و 
به ریاســت هیات مدیره متهم ردیف اول اقدام به خرید رمزارز 
کینگ مانی می کرده اند. متهمین ردیف سوم تا هشتم با وجود 
علم و اطلاع، فعالیت شــدیدی در اقدامات متزورانه متهمان 

ردیف اول و دوم کرده و از این طریق کسب درآمد کرده اند.
دو ســال قبل نیز گروهــی از افراد کلاهبردار با شــرکت 
»کارآفرین ســتاره بهارســتان« گرداننده توکــن تحت عنوان 
شــرکت جعلی Companypoll با ســاخت و تبلیغ فروش ارز 
دیجیتالی به نــام »دریک« )DRC( اقدام به کلاهبرداری ۱۵۰ 
میلیارد تومانی کرده بودند که توســط پلیس امنیت اقتصادی 

ناجا دستگیر شدند.

مساله رمزارزها
رئیس قوه قضائیه درباره خلأهای قانونی در حوزه رمزارز هشدار داد 

دیدگاه: یادداشت روز

انتشــار پیام معاونت حقوقی قوه قضائیه در تکذیب پیشنهاد 
دســتگاه قضایی برای اصلاح اساسنامه اسکودا ناظر بر مداخله 
قضایــی در احراز صلاحیــت نامزدهای انتخابــات، رویکردی 
سازنده و بر سبیل تقید به اســتقلال نهاد وکالت ارزیابی شده و 
حــاوی دو دلالت بود. اول اینکه قــوه قضا قلمرو مداخله خود 
را شــناخته و از تســری و تعمیم صلاحیت خود بسنده برای قوه 
اجتناب می ورزد. بازتاب استقلال نهاد وکالت در انتخابات نمود 
یافته و قوه به عدم صلاحیت خود در نقض استقلال التزام عملی 
دارد. دوم یادآوری این مهم که همه سازمان و دستگاه و استقلال 
قوه قضا و اســتقلال کانون وکلا برای تکریم ســاحت دادرسی 
منصفانه و جایابی صحیح کارکرد بازیگران عدالت قضایی است. 
آنجــا که در بخش آخر این پیام آمــده »ضمن تاکید بر اینکه قوه 
قضائیه نیز از تقویت کانون های وکلای دادگستری و شغل وکالت 
برای تقویت دادرســی عادلانه در نظام قضایی کشــور استقبال 
می نماید و خــود عزم بر آن دارد«. نکته کلیدی این موضع آرمان 
مشــترک قوه و کانون ها در »تقویت دادرســی عادلانه« و نقش 
کنش گرانه و تکاپوی غایت مندانه ای است که همه ما چه قوه و چه 
وکلا و کانون ها و اسکودا در خدمت به مردم و توسعه دسترسی به 

عدالت دارند. در این راستا ملاحظاتی قابل ذکر است:
در حکمرانی نوین اندیشــه »اداره شدن از بالا« و »شهروند 
منفعل« فرضیه ای منسوخ شده، تعرفه و به جای آن »حکمرانی 
همکارانــه « و اعمال قدرت مشــارکت پذیرانه »موجه ســازی« 
می شود. اینکه قدرت عمومی سعی کند در همه  جا استیلاجویی 
کند در دوره ای باب بوده که نظریه دولت - ملت بر محور استیلا 
و غلبه دســتوری حاکم بوده و برهه کنونی، سعی در تعمیم اصل 
مشــارکت و تعریف شــهروند مســئول و پرهیزکاری از مداخله 
دولت به  مثابــه دولت حداقلی و صرفاً نظارت گر و مقررات گذار 

و تنظیم کننده است.
نقش پررنگ و تعیین کننده حــوزه عمومی غیردولتی اعم از 
اصناف و اتحادیه ها و جامعه مدنی ذیل اصل مشــارکت تعریف 
شــده و نهاد قدرت سعی دارد صرفاً تسهیل گر موجهی باشد، نه 
اینکه از انتخابــات و روندها و رویکردها گرفته تا بازیابی »رژیم 
حقیقــی« و »رژیم حقوقی« همــه را ذیل اوامر قــدرت فائقه 
مســتحیل نماید. اکنون باید پذیرفت که نهاد قدرت اجازه مطلق 
برای تســری همه امور ندارد. اصل عدم صلاحیت مقام عمومی 
دقیقاً ناظر بر همین منوال است که دولت و قدرت صلاحیت عام 
به عموم و اطلاق ندارد و اگر حد خود را نشناسد، تجاوز از حدود 

اختیارات قانونی به سقوط آزاد حاکمیت قانون منجر می شود.
تکذیب الزام به گنجاندن احراز شــرایط نامزدهای ریاســت 
و نایب رئیسی اســکودا توســط دادگاه انتظامی قضات به عنوان 
پیشــنهاد  قوه قضائیه از آن جهت مسرت بخش است که حریم 
انتخابات را تخدیش نکرده و نخواســته وارد قلمروی شــود که 
صرفاً قرارداد و توافق کانون هــا و حوزه فرمان فرمایی حکمرانی 

صنفی است.
دادرســی منصفانه مولود اســتقلال کانون هاســت. آنچه در 
استقلال مستتر است، گوهری اســت که توازن قدرت بازیگران 

عرصه عدالت در محاکم را برقرار می کند.

رویکرد سازنده 
در واکنش به زیر سوال بردن استقلال کانون وکلا

صالح نقره کار
حقوقدان
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ادامه دوشنبه 28 خرداد 
انفجار در بنگلادش

دکتر ]عبدالله[ جاســبی آمد. از کم  شدن آرای 
خود ناراحت است و جناح راست را مقصر می داند 
و به فکر تأسیس حزب اســت. در مورد همکاری 
دانشــگاه ]آزاد اسلامی[ با بنیــاد تاریخ ]انقلاب[ 

تأکید کردم.
 آقــای ]حبیب الله[ بوربور، ]رییس ســازمان 
نوســازی، توســعه و تجهیز مدارس کشور[ آمد. 
دربــاره همایشــی که بناســت فردا افتتــاح کنم و 
درباره مســایل فنی ســاخت مدارس توضیح داد. 
عصر، اعضای هیأت مؤتلفه به مناســبت سالگرد 
شهادت شهدای مؤتلفه آمدند. آقای ]حبیب الله[ 
عســگراولادی، ]دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی[، 
صحبت  کوتاهی  کرد و مــن هم درباره ۱۵ خرداد و 

نقش مؤتلفه صحبت کردم.
دفتر رهبــری برای اقدام رهبری در مورد جواب 
نامه آقــای ]مهدی[ کروبــی، ]رئیس مجلس[ از 
من نظرخواهی کرد. آقــای کروبی با خروج طرح 
تحقیق و تفحص ]صداوســیما[ از دستور، گرفتار 
فشار مخالفت نمایندگان شده و از رهبری استمداد 
کرده و رهبری با جواب نامه او و موافقت با تحقیق 

و تفحص، مشکل او را حل کرده اند.
در بنگلادش، چند روز پیــش بمبی در یکی از 
مراکز حزب حاکم منفجر شــده و بیش از 8 نفر را 
کشــته و بیش از ۱۰۰ نفر را مجــروح کرده و حزب 
حاکــم از مردم تقاضای تظاهرات  کرده اســت. در 
اندونزی با گران شــدن 3۰ درصد قیمت سوخت، 
مشکلات دولت اضافه شده و اعتراض وسیع است.

سه شنبه 29 خرداد
افتتاح همایش ساخت مدارس

صبح بــرای افتتاح همایــش علمی، تخصصی 
ســاخت مــدارس بــه اردوگاه منظریــه رفتیم. از 
نمایشــگاه بازدید کــردم. نمونه هایــی از مصالح 
ساختمانی تجهیزات آموزشی و تجهیزات مدارس 
را به نمایش گذاشته بودند. آقای ]حسین[ مظفر، 
]وزیــر آموزش و پــرورش[ خوشــامد گفت و از 
کم توجهی به بودجه آموزش و پرورش شکایت کرد. 
معتقد است به خاطر تضعیف او، حق معلم ها ضایع 
شده است. سخنرانی مفصلی در ضرورت ساخت و 
نوســازی مدارس ایراد کردم و خواستم که از لحاظ 
معمــاری، رنگ، نور و فضا، وضع مناســبی برای 
پرورش دانش آموزان در نظر گرفته شــود و یکی از 
راه های رونق اقتصادی را ســاخت وســیع مدرسه 

معرفی کردم که می تواند اشتغال زا هم باشد.
به دفتر رفتم. آقای ]محمدعلــی[ ایازی از قم 
آمد. گفت از دادگاه ویژه روحانیت به منزل آیت الله 
منتظــری گفته اند که ]فرزندش[ ســعید به زودی 
آزاد می شــود ولی خبری نشده اســت. نمونه ای از 

کتاب های ضد انقلاب خارج را آورد.
آقــای ]ســیدمحمد[ خاتمی،  میهمان  ظهر، 
]رئیس جمهــور[ بودم. نگران اســت که با توجه به 
افکار رهبری، نتواند کار مهمی برای رونق اقتصادی 
انجام دهد و گفت، می خواهد فائزه را برای ]پُست 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان[ تربیت بدنی 
منصــوب کند که گفتم، مناســب نیســت. درباره 
بخشی از کابینه صحبت  کرد. تأکید کردم که فکری 
بــرای رونق اقتصــادی کند و اکنــون صنایع لوازم 
خانگی، منســوجات و مرغداری ها و دامداری ها 
بازارشــان کساد اســت و کالاهای خارجی، فشار 
زیادی روی محصولات داخلی دارد و قدرت تأثیر 
محصولاتمان در بازار صادرات کم اســت و امنیت 

سرمایه گذاری هم نیست.
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تقویم

امیر سرتیپ دوم خلبان منصور 
کاظمیان کــه در جریان پرواز 
آخر شهید عباس دوران برای 
بمباران بغداد همراه او بود، در 
همان روز پس از آنکه به بیرون 
از هواپیما پرتاب شد به اسارت 

گرفته شد و سال ۶9 در جریان آزادسازی اسرا به ایران 
بازگشت. او که به مناسبت ســالروز ورود آزادگان به 
ایران در نشســت خبرگزاری کتاب حضور داشــت، 
جزئیاتی از آن روزهــا را روایت کرد. خلبان کاظمیان 
می گوید کــه در روزهای آغاز جنــگ در پروازهایی 
تجهیزات و ماشین آلات خرمشهر مورد بمباران قرار 
داده شد تا به دســت دشمن نیفتد و یاد دارد که وقتی 
این کار انجام شد، گریه کرده است: »تصورش دشوار 
بود که روزی مجبور شــوم این کار را بکنم«. او درباره 
روزی که همراه خلبان عباس دوران بود و به اســارت 
گرفته شد، توضیح می دهد: »در آن پرواز درصدد بودیم 
که بغداد را بمباران کنیم تا اجلاس غیرمتعهدها در آن 
برگزار نشود. برای همین به سمت بغداد پرواز کردیم. 
وقتی به سمت هدف پرواز کردیم، نزدیک که شدیم از 
سمت بغداد و اطراف پالایشگاه آنقدر موشک و گلوله 
می آمد که یک دفعه دیدم موشــک رولند فرانسوی از 
سمت راســت هواپیما آمد و به پشت آن اصابت کرد. 
نزدیک پالایشــگاه، بمب ها را رهــا کردیم که متوجه 
شــدیم، هواپیما آتش گرفته اســت. دستم رفت برای 
اجکت که به دوران بگویم، آماده باشد تا اجکت کنم 
اما متوجه نشدم چه اتفاقی افتاد که از هواپیما به بیرون 
پرتاب شــدم. نمی دانم شــهید دوران من را به بیرون 
اجکت کرد یا نه؟ شاید در آن لحظه تصمیم گرفته بود 
که من را به بیرون اجکت کند یا اینکه مثلًا آتش سوزی 
هواپیما به راکت های صندلی ها رســیده بود و خودش 
عمل کرده بود چون من خودم اجکشــن را نکشیدم. 
اگرچه یادم اســت که دوران به من گفت، اگر اتفاقی 
بــرای هواپیما افتاد مرا اجکــت نکن و خودت بیرون 
بپر. چون من نمی خواهم به دســت عراقی ها بیفتم!« 
خلبان کاظمیان وقتی آن روز به بیرون از هواپیما پرید، 
بیهوش شد و چند ساعت بعد که به هوش آمد، دیگر 
صبح شده بود: »دیدم دو سرباز و یک درجه دار عراقی 
ایســتاده اند و یکی هم درحال بخیه  زدن گوشه لبم بود 
که پاره شــده بود. یک پایم به  طورکامل کبود شــده 
بود و یکی از دنده هایم شکســته بود. اولین سوال من 
از آنها این بود، عباس دوران کجاســت؟ آنها گفتند: 
»به بیرون نپریده اســت. بعد از اینکــه تو پریدی، او 
هواپیما را به ســمت هتلی که قرار بود، اجلاس عدم 
تعهد در آن تشــکیل شود، هدایت کرده بود«. ١٥ روز 
در وزارت دفاع عراق بازجویی  شد. پس از آن ٤٥ روز 
در اداره استخبارات عراق بود و بعد هم تحویل دژبانی 
شد تا به اردوگاه منتقل شود. 8 سال بعد، یعنی در 2۵ 
مرداد ســال ۶9 متوجه شد که قرار است اسرا به ایران 
بازگردانده شوند. »تحویل اسرا از شمال عراق شروع 
شــد و چهارم شــهریور نوبت اردوگاه ما رسید. فقط 
خلبانان و سه ســرهنگ نیروی زمینی را نگه داشتند 
و بقیه را آزاد کردند. ما از آنها پرســیدیم که چرا ما را 
نگه داشته اند؟ آنها در جواب گفتند که ایران هنوز هیچ 
خلبان عراقی را تحویل نداده است اما این در صورتی 
بود که ایران به صورت مجزا، اســرا را نگه نمی داشت 
و اگر اردوگاهی را تخلیه می کرد، در میان آن اســیرها 
ممکن بود افسر، خلبان یا هر فرد نظامی عراقی باشد. 
2۴ شــهریور ما را به اردوگاه بعقوبه انتقال دادند. در 
شب اول ســه ایرانی و شــب دوم 7 نفر را آزاد کردند 
که من در میان آن 7 نفر بودم. زمانی که قرار شــد آزاد 
شویم، ماشــین عراقی کنار مرز ایستاد و ما کنار مرز 
پیاده شدیم و اســرای عراقی سوار اتوبوس شدند. ما 
به سمت اتوبوس های ایرانی رفتیم که صدای تیرباران 
شنیده شد. گویا یک بسیجی توی گوش یک سروان 
عراقی زده بود و او هم به ســر بسیجی شلیک کرد و 
پس از آن همهمه شــد و تقریباً ۱۰ نفر دیگر از اسرای 

ایرانی به شهادت رسیدند«.

اشک های خلبان برای خرمشهر 
 خاطراتی از کمک خلبان شهید دوران
به مناسبت سالروز آزادسازی اسرا 

پس از گذشت حدود ۴۵ سال از اشغال 
آمریکا و گروگان گیری کارمندان  ســفارت 
سفارت این کشــور توسط دانشجویان پیرو 
خط امام هنوز هم دامنه تبعات آن در روابط 
ایران با آمریکا دیده می شــود و ســوالات و 
بحث  وجدل هایی درباره چگونگی وقوع آن 
وجود دارد. اینکــه آیا چنین اقدامی از ابتدا 
تا پایان با هماهنگی بنیانگذار انقلاب شکل 
گرفت و چه کســانی و چرا با درخواســت 
ملاقات بــا گروگان ها مخالفــت کردند؟ و 
سوال بعدی اینکه آیا چنین اقدامی، آن طور 
که برخی روایت می کنند به خاطر زمین گیر 
کــردن دولت موقت مهدی بــازرگان انجام 
شد؟ و این ســوالات یک بار دیگر با انتشار 
بخش هایی از کتاب مرحوم ســحابی درباره 
مخالفت »محسن میردامادی و همراهان« 
با طرح دبیرکل سازمان ملل برای حل بحران 
گروگان های سفارت آمریکا و پاسخ محسن 
میردامادی دوباره محور بحث های سیاسی 

شده است.

 W  تسخیر اولیه بدون اطلاع امام
پاسخ به برخی از این سوالات در شرایط 
حال حاضر ایران شــاید قطعی نباشــد اما 
حتماً بــا توجه به نقل قول هــای افراد موثر 
در آن زمان، فرضیاتــی در این زمینه وجود 
دارد که بتوان به آن تکیه کرد. آن طور که در 
روایت های انقلابیــون آن زمان وجود دارد، 
اقدام اولیه درباره تسخیر سفارت آمریکا با 
هماهنگی امام نبوده و موسوی خوئینی ها به  
عنوان رابط بیت با دانشجویان پیرو خط امام 
این تصمیم را به او انتقال نداده بود. آیت الله 
سیدمحمد موسوی خوئینی ها، آذر سال 89 
در نشســتی با دانشجویان دانشگاه تهران و 
چند دانشگاه دیگر در تشریح وقایع آن زمان 
گفته بود که به دلیل آنچه تحت عنوان عرف 
بین الملل مرســوم است، چنین تصمیمی را 
به امــام منتقل نکرده اســت، اگرچه برخی 
معتقدند که موســوی خوئینی ها به کســی 
نگفته که اساساً در این باره مذاکره ای نکرده 
اســت، اگرچه امام در نهایت ایــن اقدام را 

انقلاب دوم نام گذاری کرد.

 W مخالفت دانشجویان با ملاقات با
گروگان ها 

در روز ۱3 آبان سرانجام پس از مقاومت 
3 ساعته ۵2 کارمند سفارت آمریکا در تهران 
با چشمان بسته به مکانی دیگر منتقل شدند 
و بــه مدت ۴۴۴ روز گروگان بودند؛ اقدامی 
که ایران را وارد یک بحــران دامنه دار کرد و 
زبانه های آن تنش، جنگ تحمیلی عراق به 
ایران را به ارمغان آورد. در تمام آن روزها اما 
تلاش هایی برای رفع این بحران انجام شد اما 

ماجرا حل نمی شد.  
عزت اللــه ســحابی کــه آن زمان عضو 
شــورای انقلاب بــود در جلــد دوم کتاب 
خاطراتش در این  باره نوشــته اســت که در 
آن زمان کورت والدهایم، دبیرکل ســازمان 

ملل متحــد به منظور میانجیگــری در این 
موضــوع دخالــت کــرد و ایــن راه حل به 
»ســناریوی والدهایم« مشهور شد. در این 
طرح پیش بینی شده بود که همزمان با آزادی 
تدریجــی گروگان ها، آمریکا نیــز اموال و 
سپرده های ایران در نزد بانک های خارجی 
را آزاد کنــد؛ طرحی که پس از بررســی در 
شــورای انقلاب مورد تایید امــام هم قرار 
گرفــت بنابراین پنج نفر از شــخصیت های 
بی طرف جهانی مطابق طرح والدهایم تعیین 
و بــه ایران آمدند تــا در روز پنجم در محل 
سفارت آمریکا با گروگان ها ملاقات کنند. 
عزت الله ســحابی در خاطرات خود آورده 
اســت: »در این میان دانشجویان پیرو خط 
امام! با این مســاله مخالفت کردند و اجازه 
آن ملاقات را ندادند. شورای انقلاب تصمیم 
گرفت برای حــل این مشــکل نماینده ای 
را برای گفت وگو با دانشــجویان پیرو خط 
امام به ســفارت اعــزام نمایــد. در همین 
رابطه شورای انقلاب، آقای باهنر را تعیین 
کرد اما دانشــجویان پیرو خط امام ایشــان 
را نپذیرفتنــد و این بار بنده به  عنوان نماینده 
شورای انقلاب به ســفارت رفتم و با آقای 
محسن میردامادی و دانشجویان به بحث و 
گفت وگو پرداختم. آنان دلیل نپذیرفتن هیات 
میانجی کــورت والدهایم را »مشــکوک« 
بودن اعضای آن عنوان کردند و آن جلســه 
بدون نتیجــه خاتمه یافــت. بالاخره روز 
پنجم بدون بازدید هیات کورت والدهایم از 
سفارت اشغال شده آمریکا به پایان رسید. 
هیــات مزبور برای ملاقات بــا گروگان ها، 
دو روز دیگر هم صبــر کردند ولی این صبر 
و تحمل هــم نتیجه نداد و آقای محســن 
میردامادی و دوستان شان ]به رغم نظر آقای 
خمینی[ هیات کورت والدهایم را به سفارت 
راه ندادند و به تبــع آن، طرح میانجی گری 
دبیرکل سازمان ملل متحد برای حل بحران 

گروگان گیری شکست خورد!«

 W روایت میردامادی از نگرانی برای
عملیات نظامی

محســن میردامادی از دانشجویان پیرو 
خط امام و یکی از افراد تاثیرگذار در تسخیر 
ســفارت در واکنــش به  آنچــه از خاطرات 
عزت الله ســحابی منتشــر شــده است در 
شــبکه ایکس نوشــته که در آن زمان گاهی 
درخواســت دیدار بــا گروگان هــا پذیرفته 
می شد اما پس از به گوش رسیدن زمزمه ها 
درباره قصد عملیات نظامــی آمریکا برای 
آزادســازی گروگان ها و نگرانی از این بابت 
دیدار افراد خارجی با گروگان ها محدود شد 
و درخواست های دیدار با تمامی گروگان ها 
که اطلاعــات لازم برای عملیــات نظامی 
احتمالی را فراهم می کرد، پذیرفته نمی شد. 
بنابر نوشــته میردامادی: »تنهــا یک  بار در 
اوایــل اردیبهشــت ۱3۵9 با اصــرار آقای 
بنی صدر به امام برای دیدار هیاتی از صلیب 
ســرخ بین المللی با همه گروگان ها، امام به 
دانشــجویان توصیه کردند این دیدار انجام 
شــود. به رغم عدم تمایل دانشــجویان این 
دیدار در روز دوم اردیبهشــت  ماه انجام شد 
و به فاصله تنها ســه روز پس از آن در تاریخ 

۵ اردیبهشت ۵9 اقدام نظامی آمریکا که به 
حمله طبس معروف شد، انجام گرفت که با 
شکست مواجه شــد. در مورد آنچه مرحوم 
سحابی از نظر امام نقل کرده اند ذکر این نکته 
ضروری است در مواردی که امام دیدار افراد 
یــا هیاتی با گروگان ها را لازم می دانســتند، 
نظرشان را از طریق دفترشان به دانشجویان 
اعلام می کردنــد و در تمــام این گونه موارد 
دانشجویان به آن عمل می کردند؛ کمااینکه 
در چند مورد این چنین شــد. در موردی که 
آقای سحابی نقل کرده اند از طرف امام پیامی 
به دانشجویان داده نشد و آقای سحابی  نیز 
در جریان این امر بودند. اگر آن طور که آقای 
ســحابی بیان کرده اند، نظر امام بر ضرورت 
انجام چنین دیداری بود، طبیعی این بود که 
آقای ســحابی که ارتباط نزدیکی با ایشان 
داشتند، عدم موافقت دانشجویان را به اطلاع 
ایشان می رســاندند تا ایشــان مانند موارد 
مشــابه قبلی، توصیه لازم را به دانشجویان 
بکنند. احتمالًا برداشــت آقای سحابی نیز 
این بوده که امام چنیــن توصیه ای نمی کنند 
که موضوع را پیگیــری نکرده اند. علاوه بر 
این در اســفند ۵8 تصمیم گیــری در مورد 
گروگان ها از ســوی امام به مجلس شورای 
اسلامی که در آستانه تشــکیل بود، محول 
شــده بود«. او در ادامه نوشــته است: »به 
طور کلــی در این موضوع اگر نظر حاکمیت 
شــامل شــورای انقلاب و امــام بر طرحی 
جهت خاتمه گروگان گیری قرار می گرفت، 
دانشجویان نه به خود حق می دادند، نه قادر 
بودنــد با آن مخالفت کننــد؛ همان گونه که 
در پایان ماجرا نیز این چنین شــد. در طول 
مدت گروگان گیری هیچ گاه چنین تصمیمی 
از ســوی حاکمیت اتخاذ نشده بود. در تمام 
تصمیم گیری های دانشجویان در سفارت در 
همه موارد این چنینی، تصمیم در شــورایی 
مرکب از نمایندگان همه دانشگاه های حاضر 
در سفارت اتخاذ می شد و در این مورد هم به 

همین ترتیب عمل شده بود«.

 W اختلاف ریشه دار با دولت موقت
درباره ســوال دیگر حاضــر در گزارش 
هر کدام از شــخصیت ها مطلبــی را عنوان 
کرده اند. ســیدمحمد خوئینی، مدیرمسئول 
محترم روزنامه سلام ۱3 آبان ســال 7۴ در 
گفت وگو با روزنامه سلام تلویحاً قصد زمین 
زدن دولت بازرگان را مطرح و آن را جزو یکی 
از دلایــل وقوع حادثه ســفارت بیان کرد و 
گفت که دولت موقت، حساسیت منفی لازم 
را نسبت به آمریکا نشان نمی داد و این عامل 
اختلاف ریشه دار میان دولت موقت و نسل 
انقلابی آن روز بود. عباس عبدی، یکی دیگر 
از دانشجویان پیرو خط امام هم آبان 9۵ در 
گفت وگــو با اعتماد این موضــوع را تلویحاً 
تایید کرده است: »مرحوم بازرگان این هنر را 
نداشت که مردم را با خود همراه کند«. او در 
جای دیگر گفته: »لیســت کابینه بازرگان را 
دربیاورید و ببینید کسانی که در کابینه بودند 
با ترکیب بعد از انقلاب سازگاری نداشتند. 
متوسط سن دانشجوهای سال ٥٧ را ببینید 
ما متوسط ســن کمی داشتیم. آدم ها عوض 

می شوند«.

محسن میردامادی به روایت مهندس سحابی درباره سنگ اندازی های دانشجویان خط امام پاسخ داد

بازگشایی پرونده قدیمی
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